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سید هادی برهانی 	
اخیرا یک نماینده مجلس شورای اسلامی، آقای 
بانکی پــور، در مصاحبه ای با صدا و ســیمای 
جمهوری اســلامی اظهــارات توهیــن آمیزی 
در مــورد مردم مســلمان ترکیه مطــرح نمود. 
براســاس این اظهارات به طور متوسط هر مرد 
ترک شریک جنسی ۱۵ زن است. این اظهارات 
ســخیف موجی از تاســف آفریده و نگرانیهای 
زیادی در خصوص تاثیر این توهین نابخردانه بر 
روابط دو کشــور ایران و ترکیه برانگیخته است. 
در این رابطه ملاحظات چندی قابل طرح است:

اولا ایشــان مدعی شده این آمار در ترکیه رسما 
مطرح شده است. ایشــان اولا باید بتوانند ثابت 
کنند کدام مرجع رســمی در ترکیه این آمار را 
اعلام و منتشر کرده است. چنین مرجعی وجود 
ندارد و این اظهارات مصداق مشــخص تهمت، 
نــه تنها به یــک یا دو نفر بلکه بــه تمامی یک 
ملت، اســت که از نظر شرعی گناهی سنگین و 
جرمی ســنگین به حســاب می آید. با توجه به 
جایگاه رســمی ایشان به عنوان نماینده مجلس 
شورای اســلامی، جرم ایشان محدود به موازین 
شرعی نیست بلکه آثار سیاسی و ملی سنگین و 
سهمگینی در پی دارد. این توهین به یک ملت 

مسلمان می تواند روابط مهم دو کشور اسلامی 
مهــم منطقه را به خطر بیاندازد. برای فهم تاثیر 
چنین تهمتی بر ملت ترکیه کافی اســت تصور 
کنیم یک نماینده مجلس ترکیه چنین اظهاراتی 
را در مورد ملت ایران و مردهای آن مطرح نماید. 
مسلم است با توجه به حساسیت مسائل جنسی 
و ناموسی در جهان اسلام، این اظهارات جاهلانه 
می تواند احساسات ضدایرانی را در ترکیه شعله 
ور نمــوده و آن چــه را وزارت امــور خارجه و 
مسئولان نظام برای تقویت همسایگی و برادری 
بین دو کشور مبذول می دارند، به آتش بکشد. 
برخلاف این اظهارات، ملت ترکیه ملتی مسلمان 
و عاشــق اسلام اســت و در راه اعتلای اسلام و 
ارزشــهای اسلامی زحمات زیادی کشیده است. 
مساجد زیبای این کشور ســمبلی از تلاشهای 
مردم ترک برای پاس داشتن ارزشهای اسلامی 
اســت. به نظر می رسد تصویر ایشان از ترکیه از 
چند ســریال مبتذل ترک و یا شرایط غیرعادی 
چند نقطه توریســتی و ســواحل آن در ترکیه 
گرفته شــده در حالیکه ارتباط واقعی با اکثریت 
مردم ترکیه در ســایر مناطق نشــان می دهد 
مردم ترکیه عمیقا به ســنتهای اسلامی دلبسته 
و پایبند می باشند. اظهارات آقای بانکی پور نه 

تنها از نظر شــرعی محکوم است و آسیب جدی 
به منافــع ملی وارد می کند، ضربه ای تاســف 
برانگیز به اتحاد اســلامی اســت. این ضربه می 
تواند دو ملت مســلمان ایران و ترکیه را از هم 
دور نموده و بذر اختلاف و دشمنی میان این دو 
بکارد. چنین ضربه ای به وحدت و همبســتگی 
کشورهای اســلامی در برهه ای که کشورهای 
اســلامی به مقاومت متحد در برابر اســرائیل و 
تجاوز وحشــیانه آن به مردم مظلوم فلســطین 
در غزه نیاز دارند، دانســته یا ندانســته خدمت 
به این تجاوز اســت. این اظهارات در شــرایطی 
صورت می گیرد که ترکیه در اقدامی شــجاعانه 
و تحســین برانگیز روابط اقتصادی خود با رژیم 
صهیونیستی را قطع نموده و مورد بغض و نفرت 
اســرائیل قرار گرفته اســت. براین اساس، این 
توهین به ترکیه در شــرایطی صورت گرفته که 
این کشور، به دلیل اقدام اخیرش علیه اسرائیل، 
باید مورد حمایت و تحسین کشورهای اسلامی 
قرار گیرد. با توجه به ملاحظات یادشده، انتظار 
می رود ایشــان در اولین فرصــت از بابت این 
اظهارات نابخردانــه عذرخواهی نموده و با ادای 
احترام به ملت مســلمان ترکیه این خســارت 

سنگین را جبران نماید.

بنابر گزارش منتشر شده بانک جهانی در سال 
۲۰۲۰ میلادی صنعت لجستیک ایران در میان 
۱۳۹ کشــور جهان در جایگاه ۱۲۳ قرار گرفته 
که به نسبت گزارش قبلی منتشر شده در سال 
۲۰۱۸ میلادی ۵۹ پله سقوط را نشان می دهد.

سهراب کارگر، رئیس هیأت مدیره انجمن ملی 
صنعت پخش ایران در پنل تخصصی »شــبکه 
توزیع و پخش  که همزمان با نمایشگاه »ایران 
اکسپو« و به همت کمیسیون صنایع غذایی اتاق 
تهران برگزار شــد، در سخنرانی مفصلی ضمن 
بیان این مطلب خاطرنشان ساخت: بنابر گزارش 
بانک جهانی که در ســال 2022 منتشــر شد، 
صنعت لجســتیک، جزو ده صنعت برتر توسعه 
یافته در دنیا بوده و پیش بینی می شــود که در 
حد فاصل ســال های 2023 تا 2030 میلادی 
این صنعت جــزو 5 صنعت برتر دنیا قرار گیرد 
که این مســأله نشاندهنده این است که صنعت 
لجستیک توانســته جایگاه خود را در دنیا پیدا 
کند.او افزود: متأســفانه صنعت لجستیک ایران 
در جایگاه 123 در میان 139 کشور جهان و در 
کنار کشــورهایی نظیر بورکینافاسو، قزاقستان، 
ســوریه و ونزوئلا قرار گرفته اســت که نشان 
می دهد در طول 5 سال گذشته این صنعت در 
کشور دچار افت شده اســت.کارگر با تأکید بر 
این که این مسأله در جایی بیش تر خود را نشان 
می دهد که بنابراین گزارش عربســتان سعودی 
در رتبــه 38 جهان، عمان 43 و امارات متحده 
عربــی در جایگاه هفتم جهان قــرار گرفته اند، 
اظهار داشــت: موقعیت استراتژیک کشور ما به 
شدت نیازمند توســعه صنعت لجستیک است 
و متأســفانه تأمل در این آمــار حکایت از وارد 
شــدن زیان به زنجیــره تأمین کشــور دارد و 

نشــان می دهد که در برنامه های بالادستی نیز 
برنامه ای برای ارتقای صنعت لجســتیک وجود 
ندارد.او با تأکید بر این که وضعیت فعلی صنعت 
لجســتیک منجر به آن شده تا حمل کالایی از 
بندرعبــاس تا تهران گاهی معــادل 60 درصد 
بهای کالای حمل شــده هزینه داشته باشد و 
این هزینه ســربار در نهایــت به مصرف کننده 
نهایی تحمیل می شــود، خاطرنشــان ساخت: 
صنعــت پخش هم با توجه به توســعه یافتگی 
صنعت لجســتیک می تواند، بهره وری و توسعه 
بهتری داشــته و موجب ارتقــای ارزش افزوده 
زنجیره تأمین شود.رئیس هیأت مدیره انجمن 
ملی صنعت پخــش ایران با یــادآوری این که 
جایــگاه صنعت پخش و لجســتیک در چرخه 
عرضه مشــخص و شفاف نیســت، تأکید کرد: 
معمــولًا در همه دنیا توزیع یــک متولی دارد، 
اما در کشــور مــا متولی توزیــع  دارو و وزارت 
بهداشــت، توزیع صنایع غذایی وزارت صمت، 
توزیع سوخت وزارت نفت و توزیع لوازم التحریر 
وزارت ارشاد اســت و این رویکرد موجب عدم 
تعادل و محوریت در این صنعت شده است.او با 

اشاره به این که وقتی صنعت لجستیک و پخش، 
متولی واحدی نداشته باشد ، به معنای آن است 
کــه نمی تواند در زنجیره تأمین بهره وری ایجاد 
کند، گفت: امروز در برخی شرکت های پخش، 
بهره وری توزیع به زیر 40 درصد رسیده است، 
چرا کــه تنها کالاهــای تولیدی خودشــان را 
توزیع می کنند و مکانیسم موجود اجازه توزیع 
کالاهای سایر برندها را نمی دهد.کارگر در بخش 
دیگری از ســخنانش با اشــاره به فاصله میان 
دانشگاه، صنعت و لجستیک اظهار داشت: امروز 
متأسفانه نکاتی که در دانشــگاه ارایه می شود 
به درد صنعت نمی خورد و فعالیت های صنعت 
هم علمی نیســت و این گونه اســت که صنعت 
با دانش روز و متناســب با شرایط جهانی رشد 
نمی کند.رئیس هیأت مدیره انجمن ملی صنعت 
پخش ایران به نبود چارچوب قانونی در راستای 
اطمینان بخشی تأمین کنندگان به شرکت های 
پخش اشاره کرد و گفت: تأمین کنندگان به دلیل 
حفظ اطلاعات مجموعــه خود در برابر رقبا در 
عمــل اطمینان لازم را به شــرکت های پخش 
ندارند و از این رو غالب شرکت های پخش فقط 
برای یــک هلدینگ و یک تأمین کننده فعالیت 
می کنند.کارگــر با یادآوری ضــرورت توجه به 
ســودآوری در صنعت لجستیک، به مقوله عدم 
ســرمایه گذاری لازم برای ایجاد شــرکت های 
لجستیک اشــاره و خاطرنشان ساخت: به دلیل 
آنکــه عواملــی نظیر زمیــن، خــودرو، انبار و 
تجهیــزات 4 عامل گران و کمیاب محســوب 
می شــود، معمولًا ســرمایه گذاری های لازم در 
این بخــش صورت نمی گیرد.بــه گفته او عدم 
همسویی میان تشــکل های صنعت لجستیک 
و عدم ایجاد هم افزایی مشکل ســاز شده است.
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سقوط آزاد رتبه جهانی صنعت لجستیک ایران
گزارش

خجالت بکشید!
نقدی بر اظهارات توهین آمیز یک نماینده مجلس در مورد ملت ترکیه؛ یادداشت
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دفاعی عجیب 

کسیژن« از »قلیان پر عارضه ا

7

سرمایه  بازنشستگان
 قربانی پتروشیمی های زیان ده صندوق ها؛

 وقتی اسب شان در حال مرگ 
است، باز رهایش نمی کنند

3
متولیان واردات اتوبوس در راستای تأمین نیاز کشور 

تصمیمات جدی ندارند

واردات اتوبوس در محاق
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چگاسفلی دریایی از داده های تاریخی و باستانی است

بی اهمیتی محوطه های تاریخی 
برای مسئولان

اقتصاد عامل  بازدارندگی 

دکتر حسن نجف وند/ مدیرمسئول
بازدارندگی در عرصه سیاســت خارجی 
با چه مولفه هایی تعریف می شــود؟ آیا 
بازدارندگــی به مفهــوم نظامی دریافت 
کاملی است ؟ پاسخ روشن به این سوال 
را باید در تعریف کامل تر و دقیق تری از 
یک واژه با ابعاد گوناگون جســت و جو 
کرد. گرچه بازدارندگی در سیاست اغلب 
به عنوان سایه قدرت نظامی در قبال یک یا چند دشمن بین المللی 
مورد نظر قرار می گیرد اما بعد از دو جنگ جهانی، دنیا به این سو 
حرکت کرد که اقتصاد، سیاست، فرهنگ و هنر نیز کارکردهای نرم 
اما بازدارنده ای داشته اند. از این رو بود که در نیم قرن اخیر بسیاری 
از کشــورها تلاش بیشتری در عرصه توســعه اقتصادی در پیش 
گرفتند و جهان امروز را تبدیل به یک جهان متکثر، با مولفه های 

تاثیرگذار در عرصه های دانش و تجارت کرده اند...

سرمقاله

ادامه در صفحه3 

اقتصادی

سوژه روز

اینفوگرافیک اختصاصی  را در  صفحه 4 ببینید

همسان سازی حقوق بازنشستگان 
کشوری از خردادماه سال جاری

درباره سفر رافائل گروسی به ایران؛

 مدیریت بحران
 محتمل ترین نتیجه سفر 

صفحه 3
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روزنامه صبح ایران

روزنامه اقتصادی - اجتماعی

برای جلوگیری از تصمیمات سلیقه ای 
گرفت؛ صورت 

ح آمایش  اجرای طر
سرزمینی ورزش

حضرت آیت الله خامنه ای در دیدار 
کارگزاران حج: با مسئولان و 

برائت  حج  امســال،  حج 
است

گزارش

گزارش

گزارش

میراث فرهنگی

رهبر معظم انقلاب اسلامي صبح ديروز در ديدار با  مسئولان و کارگزاران حج و جمعي از 
زائران بيت الله الحرام، ذکر پروردگار و »وحدت و ارتباط مسلمانان« را دو عنصر بسيار مهم 

 ë متن کامل در صفحه 2معنوي و اجتماعي فريضه حج خواندند  ...
ë 6 متن کامل در صفحه

وزير ورزش و جوانان گفت: ما در تمامی بخش های ورزش می خواهيم آمايش 
سرزمينی را اجرايی کنيم و اين طرح می تواند هم افزايی را ميان دستگاه ها 

ايجاد کند...

روابط عمومی شورای اسلامی و دهیاری ده عباس

آگهی فراخوان مناقصه عمومی
یک مرحله ای

دهیاری ده عباس به عنوان دستگاه مناقصه گزار در نظر دارد مناقصه 
مشروحه ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار 

نماید.
موضوع مناقصه : اجرای عملیات عمرانی روکش آسفالت وزیرسازی 

بسترخاکی وسنگفرش و جدولگزاری معابر 
نوع مناقصه: یک مرحله ای

مبلغ برآورد اولیه : ۱۷.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ )هفده میلیارد ریال(
مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار به مبلغ : ۸۵۰.۰۰۰.۰۰۰ 

ریال ) هشتصد و پنجاه میلیون ریال(
به  : ۵.۰۰۰.۰۰۰ ریال)پنج میلیون ریال( واریز  مبلغ خرید اسناد 
حساب ۰۱۱۱۴۵۴۶۵۷۹۰۰۱-۱۷۰۴ نزد بانک توسعه تعاون اسلامشهر
مهلت زمان دریافت اسنادمناقصه : ۱۴۰۳.۰۲.۱۲ ساعت ۸ صبح تا 

۱۴۰۳.۰۲.۱۹ ساعت ۱۴:۰۰
مهلت زمان ارائه پیشنهادات : ساعت ۱۲:۰۰ تاریخ ۱۴۰۳.۰۳.۰۳

زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت ۱۳:۰۰ تاریخ ۱۴۰۳.۰۳.۰۳
محل بازگشایی: دفتر دهیاری روستای ده عباس
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رهبر معظم انقلاب اســلامي صبح ديروز 
در ديدار با  مســئولان و کارگزاران حج 
ذکر  بيت الله الحرام،  زائــران  از  و جمعي 
ارتباط مسلمانان«  و  و »وحدت  پروردگار 
را دو عنصر بسيار مهم معنوي و اجتماعي 
فريضه حج خواندند و با اشــاره به حادثه 
عظيم غــزه و جنايات رژيم خون آشــام 
پرتو  در  امسال  گفتند: حج  صهيونيستي 
آيات قرآن کريم و ياد و نام مبارک حضرت 
ابراهيم)ع(، بايد فراتر از هر ســال، حج 
برائت از اين دشمن جنايتکار مسلمانان و 

حاميان آن باشد.

رهبر انقلاب اســلامي حــج را در جنبه مادي و 
معنــوي، فریضــه اي چند بعدي برشــمردند و 
افزودند: در بُعــد دروني و باطني،  ذکر پروردگار 
به عنوان »منشاء حقیقي زندگي و عزم و اراده و 
تصمیم گیري هاي فردي، اجتماعي و ملي«، نکته 

برجسته همه مراحل و مواقف حج است.
ایشــان در همین زمینه به زائران بیت الله تاکید 
کردنــد: در حج متوجه مواردي باشــید که در 
هیچ  جاي دیگر نیست مانند کعبه، مسجدالحرام 
و طواف و زیارت نبي اکــرم)ص(؛ وگرنه بازار و 

اجناس در همه جا وجود دارد.
رهبر انقلاب نکته برجسته ي بُعد اجتماعي حج را 
وحدت و ارتباط مسلمانان با یکدیگر برشمردند 
و گفتند: فلســفه دعوت الهي از همه مردم براي 
حضور در مکاني مشــخص و در ایامي مشخص، 
آشــنایي مســلمانان با یکدیگــر و همفکري و 
تصمیم گیري مشترک اســت تا نتایج مبارک و 
عیني حج نصیب عالم اسلام و همه بشریت شود 
که اکنون دنیاي اســلام در زمینه تصمیم گیري 

مشترک، خلاء بزرگي دارد.
ایشان نادیده گرفتن تفاوت هاي ملیتي، مذهبي 
و قومي را مقدمه لازم وحدت دانستند و افزودند: 
اجتماع عظیم،  یکدست و یک شکل پیروان همه 

مذاهب و فرق اسلامي از همه ملیت ها، نمود بارز 
وجه سیاسي-اجتماعي حج است.

حضرت آیت الله خامنه اي افزودند: البته ضرورت 
عبور از تفاوت ها و مسائل تفرقه انگیز مخصوص 
حج نیســت و در آیات متعدد قرآن بر وحدت و 

همدلي مسلمانان تاکید شده است.
رهبر انقلاب با اشــاره به اینکه فریضه حج باید 
مشــحون از نام مبارک حضرت ابراهیم و تعالیم 
آن پیامبر بزرگ باشد، برائت از دشمنان دین خدا 
را از جمله تعالیم ارزشمند ابراهیمي خواندند و 
گفتند: از ابتداي انقلاب، برائت یک رکن جاري 
در حج بوده است اما امسال و با توجه به حوادث 
عظیم و عجیب غزه که بیش از همیشــه چهره 
خون آشام مجموعه ي برخاسته از تمدن غربي را 
آشکار کرده است، حج امسال به صورت ویژه حج 

برائت است.
حضرت آیت الله خامنه اي حوادث کنوني غزه را 
شاخصي ماندگار براي تاریخ دانستند و افزودند: 
حملات وحشیانه سگ هار صهیونیستي از یک 
طرف و مقاومت و مظلومیت مردم غزه از طرف 
دیگر در تاریخ مي ماند و راه را به بشــریت نشان 

مي دهد که بازتاب شگفت انگیز و بي سابقه آن در 
جوامع غیرمسلمان و دانشگاه هاي آمریکا و بعضي 
کشورهاي دیگر، از نشانه هاي این تاریخ سازي و 

شاخص سازي است.
ایشــان در تبیین وظیفه امت اسلامي در قبال 
فجایع غزه در فرصت حج ابراهیمي، به نمونه هاي 
متعدد قرآني از سیره حضرت ابراهیم)ع( اشاره 
کردند و گفتند: ابراهیم)ع( جزو پیامبراني است 
که دل رئوف و بســیار مهربانــي دارد اما همین 
پیامبر الهي در مقابل دشمنان ظالم و ستیزه گر 
به شدت اظهار برائت و به صراحت اعلام دشمني 

مي کند.
رهبر انقلاب با اشــاره به آیات قرآني که دوستي 
با دشــمنان ســتمگر را هم کاملًا نهي مي کند، 
رژیم صهیونیســتي را مصداق کامل دشــمني 
بــا مســلمانان و آمریکا را همدســت این رژیم 
خواندند و افزودند: اگر کمک آمریکا نبود آیا رژیم 
صهیونیستي قدرت و جرأت این رفتار وحشیانه با 

مردم مسلمان و زنان و کودکان را داشت؟
حضرت آیت الله خامنــه اي افزودند: عامل قتل 
مســلمانان و آواره کردن آنها و پشتیبان آن، هر 

دو ظالم هستند و طبق صریح قرآن اگر کسي با 
آنها دست دوستي بدهد او نیز ظالم و ستمگر و 

مشمول لعنت خداوند است.
ایشان با توجه به شــرایط کنوني جهان اسلام، 
رویکرد ابراهیمي به حج یعني برائت آشــکار در 
مقابل دشمنان را ضروري تر از همیشه خواندند 
و گفتند: بر این اساس حجاج ایراني و غیر ایراني 
باید بتوانند منطق قرآني در پشــتیباني از ملت 

فلسطین را به همه دنیاي اسلام منتقل کنند.
حضرت آیت الله خامنه اي افزودند: البته جمهوري 
اســلامي منتظر دیگران نمانــده و نمي ماند اما 
اگر دســت هاي قوي ملتها و دولتهاي اســلامي 
به کمک و همراهي بیایــد، حالت رقت بار ملت 

فلسطین ادامه پیدا نخواهد کرد.
ایشــان با تشکر از خدمات و فعالیت هاي بعثه و 
سازمان حج و سایر دستگاه هاي خدمات رسان در 
برگزاري حج، خطاب به آنان تأکید کردند: براي 
آسایش حجاج ایراني و انجام حج مبرور و مقبول 
به گونه اي برنامه ریزي کنید که فاصله بین وضع 

موجود و مطلوب برطرف شود.
در ابتداي این دیدار، حجت الاسلام و المسلمین 
سیدعبدالفتاح نواب نماینده ولي فقیه در امور حج 
و زیارت و سرپرســت حجاج ایراني در سخناني، 
شعار حج امسال را »حج؛ قرآن محوري، همدلي 
و اقتدار امت اسلامي و دفاع از فلسطین مظلوم« 
خواند و گفت: حج ابراهیمي بستري براي تعلیم 
خودسازي و همچنین مبارزه با طواغیت بیروني 

و دفاع از مظلومان است.
آقاي ســید عباس حســیني رئیس ســازمان 
حج و زیارت نیز با اشــاره به تشــرف 87 هزار و 
550 نفر زائر ایراني به حج امســال، از برنامه ها 
و فعالیت هــاي این ســازمان در زمینه افزایش 
کیفیت خدمات بهداشتي، اسکان، تغذیه و حمل 
و نقل و همچنین راه اندازي عمره مفرده پس از 
9 سال توقف و امکان بهره مندي مشتاقان زیارت 

خانه خدا گزارش داد.

رئیس ســازمان انرژی اتمی گفت: برای مبارزه 
با ســلطه کشورهای اســتکباری آماده هستیم 
این فناوری ها را به سایر کشور ها منتقل کنیم 
تا حصارها شکســته شــده و یــک نظام علمی 

متفاوتی ظهور کند.
محمد اسلامی رئیس ســازمان انرژی اتمی در 
از نمایشگاه دستاوردهای هسته  بازدید  حاشیه 
ای گفت: اگر چه فشــار نظام ســلطه در جهت 

این است که اجازه ندهد هدف صلح آمیز برنامه 
هســته ای ایران محقق شــود، اما با همه این 
محدودیت ها و هزینه های تحمیلی استقبال از 
این اجلاس علمی خوب بوده است و شخصیت 
های با ســابقه ای با وجود مانع تراشی ها در آن 

شرکت کرده و مقالات خوبی ارائه شده است.
وی ادامه داد: این مقالات به صورت شــفاهی و 

ویدئو کنفرانسی ارائه می شود.

اسلامی خاطرنشان کرد: هدف ما این است که 
این مقالات و دســتاوردها تــراز علم و فناوری 
ایران را به دنیا نشــان دهد. مــا برای مبارزه با 
سلطه کشورهای اســتکباری آماده هستیم این 
فناوری ها را به ســایر کشــور ها منتقل کنیم 
تا حصارها شکســته شــده و یــک نظام علمی 

متفاوتی ظهور کند.
وی گفت: این امر نیازمند لوازمی اســت و یکی 

از قدم های آن برگزاری نمایشگاه دستاوردهای 
هســته ای بود و امیدوارم اهداف تعیین شــده 

محقق شود. 
ســی امین کنفرانس ملــی هســته ای ایران و 
نخســتین کنفرانس بین المللی علــوم و فنون 
هســته ای ۲۰۲۴ بــا حضــور ۵۰ پژوهشــگر 
بین المللی از کشــور های مختلــف بعد از ظهر 

دوشنبه در اصفهان آغاز به کار کرد.

رییس سازمان انرژی اتمی:

آماده انتقال دانش هسته ای به سایر کشورها هستیم

حضرت آیت الله خامنه ای در دیدار با مسئولان و کارگزاران حج:

حج امسال، حج برائت است

وزیر میراث فرهنگی:

۲ سال است که شعار من شده »اصلاح طلب، اصولگرا دیگه تمومه ماجرا«

گفت وگو

وزیر میــراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دســتی با بیان اینکه ۲ ســال است که شعار 
من این شــده که »اصلاح طلب، اصولگرا دیگه 
تمومه ماجرا« و اصلا مردم به این چیزها کاری 
ندارند، گفت: آن چیزی کــه مردم نیاز دارند 
شادی اســت و تمام تلاش دولت و حاکمیت 
باید این باشــد که مردم را شاد کنند.عزت الله 
ضرغامی دربــاره انتقادها به اتفاقاتی که برای 
فســتیوال کوچه افتاد و اینکه برخی آن را با 
جشن هنر شــیراز در پیش از انقلاب مقایسه 
می کنند و به برخی کج ســلیقگی ها نســبت 
به رویدادهای فرهنگی کشــور، گفت: جشن 
فرهنگ و هنر شیراز یک موضوع دیگری است 
و یک طراحی فســاد عمیق شکل گرفت برای 
این که کلًا به نام هنر یک چیز دیگر را به خورد 
ملت بدهند و مشاهده کردید این اتفاق هم از 
ریشــه هایی بود که انقلاب ایجاد شد، مردم ما 
آن رفتاری که در جشــن و هنر شیراز صورت 

گرفت را نمی پذیرند.
ë اگر اشــکالی پيش می آيــد، قبل از 
اين که جنجال راه بيندازيم بررســی و 

متوليان را متوجه کنيم
وزیر میــراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دستی خاطرنشان کرد: رویدادهای هنری که 

در کشور انجام می شود همه ارزشمند هستند 
و باید تقویت شــوند و دستگاه های کشور باید 
کمک کنند، حال هرکدام ممکن است حاشیه 
و اشکالی داشــته باشد که باید رفع شود. کما 
این که همین الان بسیاری از اتفاقات فرهنگی 
و هنری در کشــور رخ می دهد. مثلًا ۵۰ هزار 
نفر به روســتای پالانــگان رفتند و مراســم 
»هزار دف« در یک روســتا برگزار شــد، یک 
گزارش منفی نیامد و همــه گزارش ها مثبت 
و نشــاندهنده شــادی مردم است و این رفتار 
فرهنگی اســت که مــردم از خودشــان بروز 

می دهند. 
ضرغامی تاکید کرد: اگر اشکالی پیش می آید، 
ما قبل از این که جنجال و هیاهو راه بیندازیم 

باید بررسی کرده و متولیان را متوجه کنیم. 
ë بچه ای که شعر حافظ می خواند را بايد 

روی سرمان بگذاريم
وی با اشــاره به یک ویدئو منتشــر شــده در 
فضای مجازی درباره اتفاقی در حافظیه، گفت: 
از من ســوال کردند مامور بالای سر حافظیه 
بــه یک بچه ای که آنجا شــعر می خواند تذکر 
می دهد و می گوید به ما گفته اند اینجا کســی 
شــعر نخواند. بله یک مقطعی در اغتشاشات 
تجمعاتی می شــد، مشــکلات امنیتــی بود، 

دستگاه های مسئول آمدند شرایط ویژه ایجاد 
کردند و مدیریت کردنــد، عیب ندارد، در آن 
شــرایط مشــکلی ندارد. اما حالا یک بچه ای 
آمده و شــعر حافظ می خوانــد باید او را روی 
سرمان بگذاریم؛ پس جا دارد به آن مامورمان 
تذکــر دهیم، برخورد و توبیخ کنیم و به مردم 

هم اطلاع دهیم.
ë تمام تلاش دولت و حاکميت بايد اين 

باشد که مردم را شاد کنند
ضرغامی با بیان این که همه باید همدل باشیم، 
یادآور شــد: آن چیزی که مــردم نیاز دارند 
شادی اســت و تمام تلاش دولت و حاکمیت 
باید این باشد که مردم را شاد کنند. این همه 
درباره بودجه یا قانون و مصوبات بحث می شود 
باید برای این باشد که یک لبخند به لب مردم 

بیاورد.
ë دختران تا تهران خنديدند و من حالم 

خوب می شد
وی ادامــه داد: یک توییتــی زدم و بعضی ها 
نفهمیدند منظورم چیست و به من در رسانه ها 
اعتراض کردند؛ آن توئیت این بود که من سوار 
هواپیما شــدم، پشت ســر من ۳ دختر خانم 
نشســته بودند، بی حجاب هم نبودند و یک ریز 
تا تهران هم خندیدند، آن ها می خندیدند من 

حالم خوب می شــد، چرا؟ چون من به عنوان 
وزیر باید تمام تلاشــم این باشد که لبخند به 
لب ها بیاورم، حالا خودشان شاد هستند. موقع 
خــروج از فرودگاه و در ترمینال دیدم کســی 
من را صدا کرد برگشــتم دیــدم این ۳ خانم 
هستند، از من عذرخواهی کردند و گفتند بعدا 
فهمیدیم شــما جلوی ما نشســتید، ما خیلی 
خندیدیم و حرف زدیم مزاحم شــما شــدیم، 
فهم و شــعور از این بالاتر کســی دیده است؟ 
این ها دختــران ایران هســتند، دختر ایرانی 
یک مسئولی را می بیند که سن و سالی از آن 
گذشته، می گوید من خندیدم شما را ناراحت 
نکردم؟ خــب من در جوابش می گویم دخترم 
تو حال مرا خوب کردی. اصلا این ســفری که 
آمدم برای این اســت که لبخنــد روی لبان 
شــما بیاورم، حالا تو خودت می خندی؛ وقتی 
خودت می خندی من چرا ناراحت شوم؟ وزیر 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
خاطر نشان کرد: بعضی ها این ها را نمی فهمند، 
می روند خبر را تحریف و منتشر می کنند که ۳ 
خانم بی حجاب می گفتند، می خندید، بی دینی 
می کردند و ضرغامی گفت دمتان گرم، بگویید 
که من هم خوشم می آید. ببنید حرف از کجا 

تا کجا است؟ 

درباره سفر رافائل گروسی به ایران؛

 مدیریت بحران
 محتمل ترین نتیجه سفر 

رئیس آژانس بین المللی انرژی اتمی برای شرکت 
در اولین کنفرانــس بین المللی علــوم و فناوری 
هســته ای که ایران میزبان آن در شــهر اصفهان 
اســت، وارد تهران شد. قرار اســت وی با مقامات 
مختلــف دولتی از جمله محمد اســلامی، رئیس 
ســازمان انرژی اتمی ایران گفتگو کند. این دیدار 
اندکی پس از حمله پهپادی و موشــکی ایران در 
۱۳ آوریل به اســرائیل و پاسخ نظامی اسرائیل در 
۱۹ آوریل انجام شد. کارخانه غنی سازی اورانیوم 
نطنز در حدود هفتاد مایلی شــمال اصفهان قرار 
دارد. »موسســه واشــنگتن« در گزارشی در این 
باره نوشت: اگرچه دستور کار و نکات گفت وگوی 
گروسی مشخص نیست، اما وی احتمالًا در راستای 
مأموریت آژانس بین المللی انرژی اتمی، که تشویق 
به استفاده صلح آمیز از فناوری هسته ای و نظارت 
بر سیستم پادمانی است که ایران و سایر کشور های 
عضو آن را می پذیرند، رویکردی دیپلماتیک اتخاذ 
خواهد کرد. وی در ســفر قبلی خــود در مارس 
۲۰۲۳ با محمد اســلامی، رئیس ســازمان انرژی 
اتمی، ابراهیم رئیســی، رئیس جمهور و حســین 
امیرعبداللهیان، وزیر امــور خارجه دیدار کرد که 
با بیانیه ای ســه بخشی در مورد همکاری در مورد 
مسائل پادمانی باقی مانده موافقت کردند. آژانس 
بین المللــی انرژی اتمی می گویــد که تهران در 
اجرای تعهدات خود در آن توافق شکست خورد و 
تهران را متهم به عدم همکاری با آژانس بخصوص 
در زمینــه عدم صدور روادید برای چندین بازرس 
آژانس بین المللی انرژی اتمی می کند. گروسی در 
مصاحبه ای که در ۲۳ آوریل با »دویچه وله« انجام 
داد، به بخش هایی از برنامه خود در صورت ســفر 
به ایران اشــاره کرده و تصریح کرد که »حمله به 

تأسیسات هسته ای ممنوع مطلق است«. 
او همچنین این روند »بســیار نگران کننده« را که 
در آن ایران و ســایر بازیگــران »تهدید حمله به 
تأسیسات هسته ای یا حتی انداختن بمب هسته ای 
)در آغاز جنگ غزه از ســوی مقام های اسرائیلی( 
را مطرح می کنند« رد کــرد. او در این باره گفت: 
من معتقدم که این عادی ســازی صحبت ها درباره 
ســلاح های هســته ای - کنار گذاشتن سلاح های 
هســته ای، دســتیابی به ســلاح های هسته ای - 
کاملًا تاسف آور است. گروسی همچنین اظهاراتی 
محتاطانه، اما گویا درباره وضعیت برنامه هسته ای 
ایران کرد. او نگرانی خود را درباره احتمال حرکت 
ایران به سمت سلاح هسته ای به شکل مبهم تکرار 
کرده و گفت: در حالی که این کشــور »هفته ها به 
جای ماه ها« تا غنی سازی اورانیوم کافی برای تولید 
یــک بمب فاصله دارد، این بدان معنا نیســت که 
ایران در آن فاصله زمانی ســلاح هسته ای دارد یا 
خواهد داشــت، یک کلاهک هسته ای کاربردی به 
چیز های دیگر مستقل از تولید مواد شکافت پذیر 
هم نیاز دارد. گروسی در پاسخ به این سوال که چرا 
اگر تهران بمب نمی خواهد اورانیوم را تا »ســطح 
نظامی« غنی سازی می کند، اشاره کرد که انگیزه ها 
و اهــداف دولت ایران در این سیاســت »موضوع 
حدس و گمان اســت«. وی ادامــه داد: »البته در 
ایران خط عمومی این اســت که این مواد را برای 

مقاصد پزشکی یا غیر نظامی می خواهند. 
خیلی روشن نیست که چرا این مقدار، این سرعت 
و در آن ســطح برای آن مورد نیاز است.«گروسی 
همچنیــن از محدودیت هایــی که ایــران برای 
بازرســان آژانس بین المللی انــرژی اتمی اعمال 
کرده است انتقاد و خاطرنشان کرد که این موضع 
تنهــا گمانه زنی هــا در مورد پیشــرفت برنامه را 
افزایش می دهد. به گزارش جماران این ســخنان 
گروســی درباره ممانعــت ایران از صــدور مجوز 
برای چندبازرس آژانس بیــن المللی انرژی اتمی 
با روایت مقام های ســازمان انرژی اتمی ایران در 
تناقض اســت. محمد اسلامی روز چهارشنبه )۱۲ 
اردیبهشت( درباره همکاری با آژانس برای رفع لغو 
انتصاب تعدادی از بازرســان آژانس گفت: ما ورود 
هیچ بازرسی را ممنوع نکردیم. ۱۳۰ بازرس آژانس 
مجاز به حضور در ایران هستند و بازدید آن ها در 
حال انجام است. اســتفاده از حق تعیین بازرسان 
از حقوق مســلم و طبیعی هر عضو آژانس اســت 
و این مســاله سیاسی نیســت و ما در فرایند های 
همکاری با آژانس این موضوع را مکرر اثبات کرده 
و آن هــا هم به آن اذعان دارند.از ســوی دیگر، به 
گفتــه مقام های ایرانــی بر اســاس توافق جامع 
پادمانی، کشور های عضو حق دارند از پذیرش یک 
یا گروهــی از بازرس ها که آن ها را فاقد صلاحیت 
تشخیص دهند، خودداری کنند یا ماموریت شان را 
کان لم یکن فرض و یا نیمه تمام بگذارند و اعمال 
ایــن حق هیچ نیازی به حصول یا وجود شــرایط 
خاصی ندارد و کشــور ها در این امر به طور کامل 
اختیار دارند. گروسی در یکی از مصاحبه های اخیر 
خــود ادعا کرده که به مقام هــای ایرانی گفته که 
افزایش فعالیت غنی سازی آن ها سوال های بسیاری 
را ایجاد می کند و این ابهام سودمند نخواهد بود. او 
همچنیــن با طرح این ادعا که آژانس »درجه لازم 
از دسترســی و دید به فعالیت های هسته ای ایران 
را ندارد، گفته که شرایط فعلی علامت سوال های 
بســیاری را ایجاد می کند.« گروسی همچنین در 
مصاحبه با دویچه وله بر »اختلاف های حل نشــده 
آژانس بین المللی انرژی اتمی« با ایران تاکید کرده 
و باز هم از بازبودن پرونــده ردیابی اورانیوم غنی 
شــده در مکان های اعلام نشــده در ایران تاکید 
کرده است. وی ســپس بر نقش دیپلماتیک خود 
در حل این مســائل تاکید کرد: این موضوع محور 
گفت وگوی من بوده و همچنان در تلاشــم تا این 

اختلاف ها را با ایران حل و فصل کنم.

سوژه روز

توصیه های معنادار 
رئیسی به بارزانی

رئیس جمهور گفت: ما نســبت به حسن نیت 
و دوستی برادران عراقی و کرد خود اطمینان 
داریم، اما با توجه به کینه ورزی دشــمنان از 
جمله رژیم صهیونیســتی علیــه ملت ایران، 
انتظــار داریم دولت عراق و اقلیم کردســتان 
به طور مطلق از هرگونه ســوء استفاده عناصر 
دشمن صهیونیســتی و عناصر ضد انقلاب از 
خاک این منطقه علیه ایران جلوگیری به عمل 
آورند. سید ابراهیم رئیسي در دیدار »نیچروان 
بارزاني« رئیس اقلیم کردســتان عراق با بیان 
اینکه روابط کردســتان با ایران بر پیوندهاي 
تاریخي، ملي، دیني و فرهنگي اســتوار است، 
اظهار امیــدواري کرد که این ســفر به نقطه 
عطفي در ارتقاي سطح روابط سیاسي، امنیتي، 
اقتصادي و فرهنگي تبدیل شود. رئیس جمهور 
بــا بیان اینکه عراق قــوي و تقویت وحدت و 
انسجام در چارچوب عراق واحد همواره مورد 
اهتمام و تاکید جمهوري اســلامي ایران بوده 
است، گفت: حمایت هاي ایران از کردها چه در 
زمان رژیم صدام، چه قتل عام حلبچه و حمله 
داعش اثبات مي کند که ایران پشتوانه اي بزرگ 
و دوســت روزهاي ســخت عراق و کردستان 
است. رئیسي با اشــاره به اینکه دولت و ملت 
ایــران، امنیت عراق را به مثابــه امنیت خود 
مي شــمارند، افزود: ما نسبت به حسن نیت و 
دوســتي برادران عراقي و کرد خود اطمینان 
داریم، اما با توجه به کینه ورزي دشــمنان از 
جمله رژیم صهیونیســتي علیــه ملت ایران، 
انتظــار داریم دولت عراق و اقلیم کردســتان 
به طور مطلق از هرگونه ســوء استفاده عناصر 
دشمن صهیونیســتي و عناصر ضد انقلاب از 
خاک این منطقه علیه ایران جلوگیري به عمل 

آورند.

کنایه تند و تیز آذری جهرمی
 به زاکانی و رئیسی:

 ظاهرا این روزها نان 
در »اتوبوس« است

وزیر پیشــین ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 
با انتشــار تصویری در کانــال تلگرامی خود 
نوشــت: ظاهرا این روزها نــان در »اتوبوس« 
است. محمدجواد آذری جهرمی، وزیر پیشین 
ارتباطات و فناوری اطلاعات با انتشار تصویری 

در کانال تلگرامی خود نوشت:
ظاهرا این روزها نان در »اتوبوس« است، یکبار 

به نام مردم تهران، یکبار به نام زائران اربعین!
قبلیها را که از »شرکت ساختمانی« خریدند، 
باید دید ثبت سفارش کنندگان این مصوبه چه 
کسانی هســتند! منطق می گوید اگر به فکر 
جان مردم و اعتقاداتشان بودید، مصوبه مجلس 

برای ورادات خودرو اجرا می کردید!

دبیر ستاد مرکزی اربعین :

تجارت مرزی در ایام اربعین 
نباید قطع شود

دبیر ستاد مرکزی اربعین تاکید کرد که تجارت 
مرزی در ایام اربعین تحت هیچ شرایطی نباید 
قطع شود. ســید مجید میراحمدی در جلسه 
ستاد مرکزی اربعین، گفت: مهم ترین ماموریت 
استانداران و کمیته های ستاد اربعین، اربعین 
اســت. وی دامه داد: به دلیــل کمبود منابع 
مجبوریم بر اساس اولویت ها و پروژه های اصلی 
اقدام کنیم.  مهمترین اقدام شناســایی و رفع 
گره های ترافیکی مسیر اربعین است. وی تاکید 
کــرد: تجارت مرزی در ایام اربعین تحت هیچ 

شرایطی نباید قطع شود.

وزیر ارتباطات:

دنبال تبدیل شدن به قطب 
فضایی منطقه هستیم 

وزیر ارتباطات تاکید کرد: ایران توانایی ساخت 
ماهواره های کوچک زیر ۱۰۰ کیلوگرم را دارد 
و در حال حاضر مشتریانی در سطح دنیا برای 
این نوع ماهواره ها وجود دارد. عیسی زارع پور، 
وزیر ارتباطات گفت: با تلاش های جهادگرانه 
متخصصان ایرانــی، در افق برنامه ۱۰ســاله 
صنعت فضایی کشــور، شــاهد خودکفایی و 
تبدیل شــدن ایران به قطــب فضایی منطقه 
خواهیم بــود. وی افــزود: با وجــود تثبیت 
فناوری هــا در برخی حوزه هــا، تمرکز اصلی 
بــر بازاریابی خدمات فضایی ایران در ســطح 
جهانی، بــه خصوص در زمینــه پرتابگرهای 

سبک و ماهواره های کوچک است.

کوتاه ازسیاست

تظاهرات 100 هزار نفره حامیان فلسطین
کوالالامپور مالزی  در مقابل سفارت آمریکا در شهر 

کشته شده ارتش اوکراین  دیوار یادبود سربازان 
کی یف در جنگ با روسیه در شهر 

به روایت تصویربه روایت تصویر

SOPAزوما
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احســان قاضی زاده هاشمی نماینده مجلس در حاشیه نشســت ارائه گزارش و رسالت صندوق های بازنشستگی 
کشــوری در تحقق شعار ســال در جمع خبرنگاران اظهارداشت: همسان سازی حقوق بازنشستگان منابع آن در 
بودجه لحاظ و در جداول نهایی سهم ۴۰ درصدی برای اجرا در سال جاری تصویب شد.وی بیان داشت: این موضوع 
به شورای نگهبان جهت بررسی ارسال و تا قبل پایان اردیبهشت نهایی و از خرداد اجرایی خواهد شد. ۴۰ درصد 
میزان افزایش است و سال ۱۴۰۴ و ۱۴۰۵ نیز دو مورد افزایش ۳۰ درصدی خواهیم داشت.قاضی زاده هاشمی در 
پاسخ به این پرسش که چرا حقوق بازنشستگان تأمین اجتماعی بر اساس تورم نیست، گفت: مجلس در این زمینه 
ورود اولیه داشته ولی روزهای پایانی مجلس یازدهم است و اگر به سرانجام نرسید در مجلس جدید بعد ۷ خرداد 
در کمیســیون اجتماعی بررسی خواهد شــد. آنچه ما الان حکم قانونی داریم همسان سازی حقوق بازنشستگان 
لشکری و کشوری است ولی در مورد حقوق بازنشستگان تأمین اجتماعی در مجلس دوازدهم پیگیری خواهد شد 
که حکم قانون و مبنای مجلس میزان تورم است و اینکه چقدر تناسب سازی خواهد بود را مجلس پیگیری می کند.

همسان سازی حقوق بازنشستگان کشوری از خردادماه سال جاری
عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: در شــرایط حساس کنونی، برخی اظهار نظرهای غیرکارشناسی باعث ایجاد نوسان و 
التهاب بیشتر در بازار ارز می شود.محسن احتشام، در خصوص نوسانات اخیر بازار ارز در پی درگیری های منطقه ای 
اظهار داشت: مردم و فعالان اقتصادی به هیچ عنوان از بی ثباتی بازار ارز استقبال نمی کنند و همواره به دنبال ثبات 
و پیش بینی پذیری بازار هســتند، اما برخی افراد ســودجو و دلال با شــیطنت و فضاسازی رسانه ای به دنبال ایجاد 
التهاب در بازار هســتند تا به اهداف شخصی خود برسند.وی ادامه داد: متأسفانه برخی از مسئولان و متولیان کشور 
مثل برخی نمایندگان مجلس که اتفاقاً هیچ نقش و مسئولیتی در سیاست گذاری پولی و ارزی کشور ندارند گاهاً با 
یک مصاحبه و اظهار نظر غیر کارشناسی و هیجانی، حرف از دلار ۱۰۰ هزار تومانی زده و باعث افزایش التهاب بازار 
ارز می شوند. درحالیکه متولی اصلی سیاستگذاری پولی و ارزی و بانکی کشور، بانک مرکزی است و تنها همین نهاد 
می تواند در چنین شــرایطی حرف اول و آخر را بزند و بازار را با سیاســت های اجرایی خود مدیریت کند.در این بین 

توجه بیشتر به اختیارات و استقلال بانک مرکزی  اهمیت دارد.

ایجاد التهاب در بازار ارز با اظهارات غیرکارشناسی
اخبار  کوتاه

»اتوبوس« به واســطه هزينه پاييــن در قياس با 
ساير روش های حمل ونقل عمومی، يکی از وسايل 
نقليه محبوب برای سفر بين عموم مردم محسوب 
می شــوند؛ البته با وجود اينکه در سال های اخير 
يکی از دغدغه های مردم، خريد بليت اتوبوس در 
بازه زمانی سفرهای پيک تقاضا است؛ مسافران اگر 
حداقل يک هفته قبل اقدام به خريد بليت نکنند، 

امکان سفر و تهيه بليت تقريباً محال است.

هم اکنون در کشور با کمبود جدی ناوگان عمومی اتوبوس 
مواجهیم و در همین راستا احمدرضا عامری رئیس اتحادیه 
شــرکت های تعاونی مســافربری اعلام کرد »کل ناوگان 
اتوبوســرانی فعال بین شــهری در ایران، در حال حاضر 
۶۵۰۰ اتوبوس است«.اســتفاده از حمل ونقل جاده ای در 
سال های گذشته یکی از مهم ترین گزینه ها برای سفرهای 
اربعین بوده؛ البته بخشــی از این ســفرها با ماشین های 
شخصی انجام می شــود اما به طور میانگین ۳۵ درصد از 
زوار بــا حمل ونقل عمومی »اتوبوس« به عتبات مشــرف 
می شوند؛ برهمین اساس توسعه حمل ونقل جاده ای حائز 
اهمیت است؛ البته از سال های گذشته مشکلات متعددی 
زیادی در زمینه کمبود اتوبوس برای ســفرهای اربعین و 
ســفرهای داخلی به خصوص در بــازه زمانی پیک تقاضا، 
وجود داشــت.با توجه به سیاست گذاری های دولت برای 
جبران کمبود اتوبوس کشــور، در خردادماه سال گذشته 
محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور، مصوبه دولت برای 

واردات ۲ هزار دســتگاه اتوبوس بین شــهری کارکرده با 
عمر کم تر از پنج سال را به دستگاه های اجرایی ابلاغ کرد.

طبق مصوبه ابلاغ شــده و به منظور توسعه حمل و نقل 
عمومی مسافر، تنظیم بازار و ارائه خدمات بهینه به زائران 
و مسافران اربعین حســینی، به وزارت صمت مجوز داده 
می شود با تأیید و تشخیص ســازمان راهداری و حمل و 
نقل جاده ای نسبت به ثبت سفارش واردات ۲ هزار دستگاه 
اتوبوس برون شــهری با عمر کمتر از پنج ســال و تأیید 
تأمین قطعات، وجود شبکه خدمات پس از فروش و معاینه 
فنی توســط وزارت صمت بر اساس اســتاندارد کارخانه 

سازنده در زمان ساخت خودرو اقدام کند.
زمين گيری هفت هزار دستگاه اتوبوس طی   ë

چهار سال گذشته
داریــوش امانی رئیس ســازمان راهــداری و حمل ونقل 
جاده ای نیز در اســفندماه ســال گذشته، درباره وضعیت 
ناوگان اتوبوسرانی، گفت: از ابتدای کرونا تا به امروز، هفت 
دستگاه اتوبوس زمین گیر و از ناوگان اتوبوسی کشور کم 
شــده است. تنها وسیله نقلیه عمومی که مردم دسترسی 
راحتــی به آن داشــتند و در لحظه امــکان خرید بلیت 
داشتند، اما هم اکنون بخشــی از اتوبوس ها فرسوده شده 
و در مسیرهای دور نمی توانند سرویس دهی داشته باشند.

امانی با بیان اینکه قیمت گذاری دســتوری باعث شــده 
بخشی از اتوبوس ها از سرویس خارج شوند و جای دیگری 
بروند، گفت: ما از شش ماه گذشته نوسازی ناوگان را شروع 

کردیم و برنامه واردات 800 دستگاه اتوبوس و همچنین 
خرید 200 دســتگاه اتوبوس را از داخــل داریم، اما پس 
از گذشت شــش ماه هنوز یک ثبت سفارش را هم انجام 
ندادیــم و هر روز با یک گرفتاری در وزارت صمت مواجه 
هستیم.همچنین براین اساس، تیرماه سال گذشته معاون 
ســابق وزیر راه و شهرســازی از انجام اقدامات لازم برای 
واردات ۲۰۰۰ دســتگاه اتوبوس ویژه ایام اربعین ۱۴۰۲ 
خبــر داده و گفته بود: با همکاری وزارت صمت و ســایر 
دستگاه ها اقدامات لازم در خصوص اجرای مصوبه هیئت 
دولــت  با موضوع واردات اتوبوس بین شــهری با کارکرد 
تا ۵ ســال در حال انجام است.شــهریار افندی زاده افزود: 
در راســتای اجرایی شدن مصوبه موصوف، فرآیند جذب 
متقاضیان واردات ناوگان بــا دارا بودن کارت بازرگانی، از 
طریق فراخوان سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای در 
دستورکار قرار گرفت و متقاضیان واجد شرایط برای امکان 
ثبت سفارش ناوگان مشخص شده اند، در همین زمینه از 
محل منابع داخلی سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای 
و با همکاری صنــدوق کارآفرینی امید، ۱۵ میلیارد ریال 
تسهیلات بانکی با سود ۹ درصد برای هر دستگاه ناوگان 
وارداتی در نظر گرفته شــده است.کمبود ناوگان اتوبوس 
در اربعین سال گذشــته به قدری چشم نواز بود که ایران 
برای جبران این مســاله دســت به دامان ناوگان جاده ای 
کشور همسایه ترکیه شــد و حدود ۷۰۰ دستگاه ناوگان 
خارجی اســتیجاری برای جابه جایی زائران در دستور کار 
قرار دادند.به نظر می رسد ارگان و متولیان واردات اتوبوس 
در راســتای تأمین نیاز کشــور تصمیمات جدی ندارند، 

پاسخگوی شرایط فعلی کدام نهاد است؟

متولیان واردات اتوبوس در راستای تأمین نیاز کشور تصمیمات جدی ندارند

واردات اتوبوس در محاق

براســاس گزارش بانک مرکزی، نــرخ تورم نقطه  به  
نقطه در پایان فروردین امسال به کمتر از ۳۵ درصد 
رسیده اســت. چندی پیش نیز مرکز آمار از کاهش 
تــورم نقطه به نقطه به ۳۰.۹ درصد در پایان فروردین 
ماه خبر داده بود.بانک مرکزی این آمار را در واکنش 
به گزارش یک رسانه منتشر کرد که از رکوردشکنی 
۸۰ ســاله تــورم پرده برداشــته بود. براســاس این 
گــزارش، ابراهیم رئیســی، رئیس دولت ســیزدهم 
درست یک سال پیش در اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ برای 
مهار تورم و رشد تولید دستوراتی داد که در ۱۰ بند 
به دستگاه های مختلف کشور تکلیف شد و حالا یک 
ســال از این ۱۰ فرمان گذشته و انتشار لیست تورم 
توســط بانک مرکزی نشــان می دهد نه تنها در مهار 
تورم موفقیتی حاصل نشده، بلکه رکورد ۸۰ساله نرخ 
تورم توســط دولت سیزدهم شکسته شده و به بالای 

۵۲ درصد رسیده است.

ë تورم فروردين ۱۴۰۲، ۶۳ درصد بوده است؟
در این میان، عبدالناصر همتی، رییس کل اسبق بانک 
مرکزی در یادداشــتی در فضای مجازی در واکنش 

به آمار اعلامی تورم نقطه به نقطه فروردین، نوشــت: 
از اطلاع رســانی بانک مرکزی ممنون. البته مناسب 
بود که تورم ســالانه در پایان سال ۱۴۰۲  و فروردین 
۱۴۰۳ را هم اعلام می کردنــد. این اعلام، به معنای 
این اســت که تورم فروردین ۱۴۰۲، به میزان »۶۳ 
درصد« بوده اســت!وی متذکر شــد: این تورم اعلام 
نشــده، نتیجه رکورد رشد ۴۳ درصدی چاپ پول در 
سال ۱۴۰۱ و دلیل عمده فشار به نرخ ارز در ۱۴۰۲ 

بود.
در همین رابطه وحید شــقاقی، اقتصاددان  در پاسخ 
به این پرســش که نرخ واقعی تورم چه عددی است؟ 
گفــت: درخصوص تحلیل آمارهــای تورم در اقتصاد 
ایران، دو نهــاد بانک مرکزی و مرکــز آمار گزارش 
رسمی منتشر می کنند و معمولا بین تورم اعلام شده 
این دو نهاد طی ســال های اخیر بین ۲ تا ۱۱ درصد 
اختلاف وجود داشته اســت.این کارشناس اقتصادی 
تصریح کرد: با گذشــت چندین روز از ســال جدید، 
هنــوز گزارش تورم بانک مرکزی برای ســال ۱۴۰۲ 
منتشر نشده اســت، ولی گزارش مرکز آمار به روزتر 
است و منتشر شده و برای ۱۴۰۲ تورم ۴۰.۷ درصد 

اعلام شده است.شقاقی متذکر شد: با تجربه سنوات 
اخیر به احتمال بالا آمار تورم بانک مرکزی بیشتر از 
مرکز آمار خواهد بود و باید منتظر ماند و دید رکورد 
سال ۱۳۷۴ شکسته خواهد شد یا خیر.وی ادامه داد: 
در سال ۱۳۷۴ تورم اعلام شده بانک مرکزی معادل 
۴۹.۴ درصد بوده که بیشــترین رقم طی ۵۰ ســال 

اخیر بوده است.
وی در ادامــه با بیان این که فارغ از بحث شکســته 
شــدن یا نشــدن رکورد نرخ تورم در ســال ۱۴۰۲، 
چند نکته حائز اهمیت اســت، گفــت: هیچ دوره ای 
در اقتصاد ایران ۷ ســال پــی در پی تورم بالا )بیش 
از دو برابر میانگین بلندمدت( وجود نداشــته و این 
پدیده بسیار نگران کننده است.این اقتصاددان افزود: 
ریشــه های اصلی تــورم در اقتصاد ایــران در حال 
تشدید هســتند، بالاخص ناترازی های اقتصاد کلان 
درحال افزایش هســتند که خود عامل بالقوه تشدید 
تورم برای سال های بعد هستند.شقاقی تصریح کرد: 
چشم انداز روشن از کاهش تورم برای سال های ۱۴۰۳ 
و بعد فعلا مشــاهده نمی شــود و تصمیمات سخت 
کنترل تورم مشــاهده نمی شــود.وی با بیان این که 

سیاست های پولی بانک مرکزی در برابر ناترازی های 
اقتصاد کلان پاسخگو نیســت، عنوان کرد: همچنان 
گسســت بین بخش پولی از بخــش واقعی، برقرار و 
تشدید شده اســت.این اقتصاددان تاکید کرد: بخش 
واقعی اقتصاد ایران کار نمی کند و همین مســاله در 

تشدید گسست بخش پولی و واقعی اثرگذار است.

نرخ واقعی تورم کشور چه عددی است؟

مانور عجیب بانک مرکزی بر کاهش تورم 

گزارش

اقتصاد عامل  بازدارندگی 

	 دکتر حسن نجف وند/ مدیرمسئول

ادامه از صفحه يک- اگــر روزگاری در خلال جنگ جهانی، 
علم برای رسیدن به روش های مزیت آور جنگی و نظامی به کار 
می رفــت امروز دانش پایه قدرت نرم و اقتصاد محض شــده تا 

کشورها را به بالای جدول توسعه برساند.
 این موضوع نافی داشــتن تسلیحات و ابزار نظامی نیست، چرا 
که توســعه در اقتصاد قرابت معنایی غیرقابل تفکیکی با رشــد 
در امور نظامی دارد. اما اگر قدرت را به منزله توســعه و بهبود 
شرایط اقتصادی و اجتماعی مردم و آنچه که برخی تحلیلگران 
و کارشناســان سیاست خارجی در نظر بگیریم، قدرت مردم در 
رساندن پیام به دنیا مهمترین مولفه و ابزار قدرت و بازدارندگی 

است. 
اما این قدرت با چه شــاخصه های نمایان و تقویت خواهد شد؟ 
بدون تردید اقتصاد و ســطح معیشت مردم از یکسو اعتماد به 
نفس ملی را افزایش می دهد و از ســوی دیگر موجب بالندگی 
توسعه محور یک ملت در عرصه های جهانی خواهد شد. مولفه 
قدرت مردم همانگونه که به داشتن نیروهای مسلح قوی وابسته 
است، پیوستگی بسیار مهمی با اقتصاد و رویکردهای توسعه ای 
دولت ها دارد که اگر وارد برنامه های بلندمدت یک کشور نشود، 
حتما از دو بال قوی و تثیرگذار محروم خواهد ماند. پاکستان و 

کره شمالی نمونه  های قابل بحثی در این مقوله هستند.
 پاکســتان با دارا بــودن بمب اتمی اما با مشــکلات اقتصادی 
بسیار بزرگی رو به رو است که این کشور را در قبال کمک های 
اقتصادی کشــورهایی مانند عربســتان به عنــوان یک بدهکار 
بــزرگ نمایان می کند. این کشــور به رغم قــدرت نظامی، با 
مشــکلات داخلی بزرگ رو به رو اســت. آنقــدر که در برخی 
مناطق این کشــور دولــت عملا حکمرانی نــدارد و گروه های 
افراطی توانســته اند به دلیل ضعف ساختاری، تسلط خود را بر 

مناطق مختلف و مردم تحمیل کنند. 
کره شمالی هم که پشت درهای بسته و انسداد مفرط سیاسی، 
خود را زندانی کرده وضعیت معلوم و مشخصی دارد. این کشور 
به رغم داشتن ســلاح های هسته ای و موشــک های مجهز به 
تکنولــوژی روز، فقیرترین مردم جهــان را در خود جای داده 
است. این فقر در حدی است که مشکلات تغذیه عادی در این 
کشور با وضعیت اسفناکی رو به رو است. بازدارندگی این کشور 
بیش از اینکه موید قدرت مردم و اقتصاد باشد در سایه درهای 
بســته و فضای مســدود سیاســی، اجتماعی و تکیه بر قدرت 

نظامی بنا شده است.
 اداره یک  کشــور با فقر مفرط مردم و ابــراز قدرت نظامی در 
عرصــه بین الملل نه تنها بازدارندگی کامل  به همراه نداشــته، 
بلکه انزوای قطعی را به رخ کشیده است، انزوایی که این کشور 
را تبدیل به حیاط خلوت برخی قدرت ها کرده اســت. بنابراین 
دنیای امروز دنیای قدرت و اراده ملت هاست، قدرتی که مکمل 
توسعه نظامی اســت و می تواند در همه عرصه های بین المللی 

حرفی برای گفتن داشته باشد. 
ایران به رغم مشــکلات اقتصادی که در چنددهه اخیر داشته، 
اما توانســته در حاشیه توســعه اقتصادی حرکت کند. اما این 
حرکت برای رســیدن به مطلوب کافی نیســت. تــا زمانی که 
اهداف برنامه ها و چشــم اندازهای کلان اقتصادی و سیاســی 
کشور از مسیر مشارکت مردمی و بخش خصوصی محقق نشود، 
مولفه هــای ضروری بازدارندگی کامل نخواهد شــد. در همین 
راستاســت که توجه به بهبود اقتصاد در ایران مهمترین شعار 

و نقشه راه آینده است.

سرمقاله



   خسارت ۵۰۰ میلیارد تومانی سیل به زیرساخت های مناطق عشایری

رییس سازمان امور عشایر ایران، میزان خسارت بارندگی  و سیل به زیرساخت های مناطق عشایری از ابتدای سال  جاری تا 
کنون را ۵۰۰ میلیارد تومان اعلام کرد. شایان نادری، از تشکیل ستاد مدیریت بحران در سازمان امور عشایر و کارگروه های 
تخصصی در امور عشایر استان ها خبر داد و گفت: با تشکیل این ستاد، از طرق مختلف هشدارهای هواشناسی به عشایر 
اطلاع رسانی شد و  تا کنون گزارشی مبنی بر خسارت و تلفات جانی به عشایر، دریافت نکرده ایم. بخشی از خسارت ها 
به چادرها، وسایل زندگی و معیشت، دام و احشام عشایر وارد شده که برآورد میزان این خسارت ها در حال انجام است.

رئیس اتحادیه سراسری تولیدکنندگان تخم مرغ گفت: سال گذشته 
۱۳۷ هزار تن صادرات تخم مرغ داشتیم و هدفگذاری ما برای امسال 
۱۵۰ هزار تن صادرات است.کاشــانی گفت: سال ۱۴۰۰، واردکننده 
تخــم مرغ بودیم و بــا حضور دولت جدید با واگــذاری کلیه وظایف 
تولید و صادرات به تشــکل ها، ســال ۱۴۰۱، ۵۴ هزار تن و در سال 
۱۴۰۲ رقم صادرات به ۱۳۷ هزار تن رســیده که این رقم بسیار قابل 
توجه است. هدفگذاری ما برای امسال ۱۵۰ تا ۱۶۰ هزار تن صادرات 
اســت. ترکیه که کشور رقیب ما است، امسال نســبت به آنها تولید 
بهتری داشــتیم. در ســال ۱۳۹۹، ۹۰۰ هزار تن تولید تخم مرغ ما 
بوده، امســال این میزان به ۱ میلیون و ۳۰۰ هزار تن رســیده است. 
در گذشته صادرات ســنتی به عراق یا افغانستان داشتیم، اما اکنون 
به قطر، امارات، ترکمنســتان و حتی در مقاطعی به پاکســتان صادر 
می کنیم. اولین محموله صادرات به روســیه نیز هفته آینده ارســال 
می شود. روسیه یکی از کشور هایی است که ضوابط بهداشتی سختی 
دارد، اما برای نخستین بار صادرات این کالا به روسیه انجام می شود. 

هدفگذاری صادرات ۱۵۰ هزار تن تخم مرغ 
در سال ۱۴۰۳

رمضان بهرامی، رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و ترکمنستان گفت: 
تا یک دهه پیش ترکمنســتان بازار بکری برای مرغ ایرانی بود زیرا این 
کشــور مرغ تولید نمی کرد و کل تقاضای جمعیت شش میلیون نفری 
آن را صنعت مرغداری ایران تامین می کرد.وی افزود: البته در آن زمان 
از فرانسه و ترکیه هم مرغ به ترکمنستان وارد می شد اما ایران به دلیل 
نزدیکی جغرافیایی گزینه مطلوب تری برای ترکمنســتانی ها بود، با این 
حال ابلاغ بخش نامه های ناگهانی و پیش بینی نشــده از سوی مسئولان 
ایرانــی صادرات مرغ را از ایران به این کشــور با توقف های گاه و بیگاه 
روبه رو می کرد و ســبب می شد بازرگانان ایرانی نتوانند به تعهدات خود 
در بازار مصرف این کشــور عمل کنند؛ این خطای ایران در صادرات با 
ترکمنســتان آنها را به تکاپو انداخت تا خود تولید مرغ را آغاز کنند و 
امروز نه تنها خودکفا شده اند بلکه ظرفیت های صادراتی هم دارند.بهرامی 
خاطرنشان کرد: دولت ترکمنستان حمایت ویژه ای از صنعت مرغداری 
دارد تــا جایی که امــروز قیمت مرغ در ترکمنســتان برابر با ۴۰۰۰۰ 
تومان ایران اســت، بنابراین امکان ورود دوباره به این بازار وجود ندارد.  

چگونه بازار مرغ ترکمنستان 
را از دست دادیم؟

زهره آقاجانی / گروه  اقتصادی 
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کمبود داروی وارفارين در کشــور هر چند وقت 
بيماران، پزشکان و مجموعه های  از سوی  يکبار 
درمانی مطرح می شود و اگرچه پس از مدتی اين 
دارو تامين می شود، اما باز هم پس از مدتی اين 

چرخه کمبود و عرضه موقتی تکرار می شود.

 این شرایط در حالی اســت که کمبود یا وجود داروی 
وارفاریــن یــک داروی ضد انعقاد اســت و برای برخی 
بیمــاران حکــم مرگ و زندگــی را دارد.اخیــرا روابط 
عمومی ســازمان غذا و دارو در واکنش به اعتراض ها در 
خصوص کمبود وارفارین اعلام کرده اســت: »طی ۷۵ 
روز گذشــته توزیع وارفارین چند برابر شده و بیماران 
قلبی اطمینان داشته باشند که این دارو به مقدار بیش 
از نیاز وارد کشور شده و هیچ نگرانی برای تأمین داروی 
خود نداشــته باشند«.بر اســاس آن چه سازمان غذا و 
دارو می گویــد، در روز های اخیر نیز محموله های بزرگ 
از وارفارین بــه مراکز توزیــع دارو و داروخانه ها توزیع 
شــده و موجودی مناســبی از این دارو وجود دارد، اما 
مسئله این است که ظاهرا وارفارین در همه داروخانه ها 
موجود نیســت. سازمان غذا و دارو اعلام کرده که مردم 
می توانند از طریق ســامانه ۱۹۰، اپلیکیشن تیتک و یا 
درگاه mobile.ttac.ir با وارد کردن نام دارو، وارفارین 
را از نزدیک ترین داروخانه تهیه کنند.شبنم محمدزاده، 
متخصص قلب و عروق و فلوشیپ بیماری های مادرزادی 
قلب بزرگسالان گفت: »در رابطه با وارفارین لازم است 
تاکیــد کنم که این دارو اصلا و ابدا در برخی بیماری ها 
مثل »تعویض دریچه فلــزی« جایگزین ندارد. ما حتی 
اســم این دارو را »بیماری وارفارین« گذاشته ایم.فردی 
که وارفارین می خورد زندگی بســیار ســختی خواهد 
داشــت، به همین دلیل ما همواره اصــرار می کنیم که 
بیماران از یک شرکت مشــخص داروی مورد نیاز خود 
را تامین کنند که ســطح خونی، با تغییر شرکت تامین 
کننده دارو، تغییر نکند. در بهترین حالت، همه بیماران 
باید ماهی یکبار یک آزمایش برای تعیین ســطح خونی 
دارو انجــام دهند، ایــن را هم فرامــوش نکنیم که در 
بســیاری از موارد افرادی که تعویض دریچه قلب انجام 
داده اند زیر ۳۰ سال سن دارند و قرار است مادام العمر 
دارو مصــرف کنند و در نتیجه وقتی به این شــکل به 
موضــوع نگاه می کنیم متوجه می شــویم که چقدر این 
کار سخت است.با هر نوع تغییر دارو نیز ما باید مدام از 

طریق آزمایش ها، شرایط بیمار را بررسی کنیم. کیفیت 
زندگی مصرف کنندگان وارفارین به شــدت تحت تاثیر 
تغییر شــرکت تولید کننــده دارو پایین می آید و حتی 
اگر فــرض کنیم اختلال انعقادی ایجاد نمی شــود )که 

می شود(، این وضعیت ایجاد بحران می کند«.

ë مشکلات اقتصادی، واردات دارو های جديد را 
تحت الشعاع قرار داده است

وحید محلاتــی، نایب رئیــس هیئت مدیــره انجمن 
شــرکت های پخش دارو و مکمل گفت: »دی ماه سال 
۱۴۰۲ و پیش از آغاز ســال نوی میــلادی بود )حدود 
یک هفته مانده به آغاز ســال نو( کــه آخرین محموله 
وارفارین وارد کشور شــد. پیش از این زمان، وارفارینی 
که وارد شــده بود تا ۱۲ /۲۰۲۳ تاریخ انقضاء داشــت 
امــا، پیش از انقضاء دارو، مجددا تامین شــد. اما حجم 
تامین شــده، مصرف ۲ الی ۳ ماه کشور را پاسخ می داد 
و بر اساس پیگیری هایی که از سازمان غذا و دارو انجام 
دادم، متوجه شــدم که اکنون نیز به اندازه ۲ الی ۳ ماه 
وارفارین وارد کشور شــده و منتظر آزادسازی و پخش 
یا همان اجازه فروش اســت.وارفارین دارویی ضد انعقاد 
خون است و برای افرادی با سابقه تعویض دریچه قلب، 
یک داروی ضروری اســت. این دارو از لخته شدن خون 
پیشــگیری می کند و به هیچ عنوان دارویی نیست که 
قابل قطع کردن باشــد. این دارو بســیار حساس است 
و حتی توصیه می شــود که کارخانــه تولید کننده دارو 

نیز از ســوی مصرف کننده تغییــر نکند، چون ممکن 
است باعث تبعاتی ســنگین و حتی کشنده شود. حتی 
اگر فردی شــرکت سازنده دارو را تغییر می دهد باید به 
شــکل مداوم آزمایش های تعیین زمان انعقاد با داروی 
جدیــد را انجام داده یــا دوز هــای آن را تغییر دهند.

حقیقت این است که با توجه به اهمیت بالای این دارو 
برای سلامت بیماران، هر بار که نایاب می شود و مجدد 
تامین می شــود، به محض تامین دارو، بیماران به علت 
هراس از قحطی مجدد، اقدام به خرید دوبرابر نیاز خود 
می کنند تــا دارو را حداقل برای ۲ الــی ۳ ماه ذخیره 
کنند و در نتیجه این چرخه مدام تکرار می شود و هر بار 
این دارو نایاب می شــود این سناریوی هجوم خریداران 
و کمبود سریع دارو، تکرار می شود. بر اساس اطلاعاتی 
که از همکاران وزارت بهداشــت گرفته ام قرار است به 
زودی یک کارخانه جدید، به جمع تولید کنندگان این 
دارو بپیوندد و نخستین تولید کننده وارفارین در ایران 
باشــد و امیدواریم که این روش بتوانــد به تامین بازار 
داخلی و پیشگیری از کسری وارفارین در سال های آتی 
کمک کند. دارویی که اکنون برای مصرف ماه های آینده 
تامین شــده اســت، از برند اصلی است و تاریخ انقضای 
آن نیز مناسب است. نکته ای مهم با توجه به آن چرخه 
واردات و هجوم برای تقاضــا که گفتم وجود دارد و ان 
هم این است که بهتر است چند برابر نیاز بازار، وارفارین 
تامین شــود تا مردم بتوانند دسترسی مناسبی به دارو 
داشته باشند.درباره اهمیت این که نباید شرکت سازنده 

داروی وارفارین تغییر کند، یک بار دیگر تاکید می کنم 
که فردی که بیمار است، به اندازه کافی استرس بیماری 
و تامیــن دارو را دارد و نباید بــا موضوعاتی مثل تغییر 
شرکت ســازنده، به اســترس افراد نیازمند دارو دامن 
بزنیم. این که یک پزشــک مدعی شود می تواند داروی 
خاصی را وارد کشــور کند نیز جای تردید دارد. از نظر 
حرفه ای، اگر دارویی خارج از مسیر رسمی وارد کشور 
شود به هیچ وجه نه درست است و نه معتبر و به عنوان 
یک پزشک داروســاز، به هیچ بیماری توصیه نمی کنم 
دارویی را مصرف کند که از مسیری ناشناخته و خارج از 
روند تایید وزارت بهداشت وارد کشور شده است. برخی 
افراد در حجم محدود و به شــکل چمدانی دارو هایی را 
وارد کشور می کنند، اما این موضوع نیز استاندارد نیست.
ما یک فهرست به نام »فهرست دارویی کشور« داریم که 
تعدادی دارو های وارداتی را شــامل می شود که مجاز به 
تولید و واردات هســتند و می توان برای تامین آن ها در 
کشور اقدام به دریافت مجوز و پروانه کرد. اگر یک دارو 
در این فهرســت نباشد، واردات یا تولید آن امکان پذیر 
نیســت. چند سالی است که ســازمان غذا و دارو، ورود 
دارو های جدید به فهرست دارویی کشور را محدود کرده 
و بســیار گزیده و حداقلی این کار را می کند. علت این 
حرکت اقتصادی است، چرا که دارو های جدید، دارو های 
گرانقیمتی هســتند و اضافه شدن این دارو ها به لیست، 
باعث افزایش بار مالی بودجه دارویی کشــور می شــود. 
بازار دارویی کشــور در ســال ۱۴۰۲ حدود ۱۶۰ هزار 
میلیارد تومان بود. امسال با هزینه هایی که داریم و رشد 
قیمت ها، که حدود ۳۰ الی ۴۰ درصدی است، حداقل 
۲۰ الی ۲۵ درصد افزایش قیمت دارو را خواهیم داشت. 
با این شــرایط یعنی بازار حدود ۲۰۰ همت خواهد شد. 
اخیرا رئیس مجلس به رئیس ســازمان برنامه معترض 
شد که چرا تنها ۴۰ همت برای بخش دارو تامین شد؟ 
این در حالی است که ۴۰ همت مابه التفاوت هدفمندی 
و ۴۰ همت بودجه بیمه ها روی هم می شــود ۸۰ همت 
و از ایــن ۸۰ همت تا ۴۰ همت فاصله بســیار اســت. 
متاســفانه بودجه لازم برای تامین بــازار دارویی وجود 
ندارد و به همین دلیل نیز دولت ورود دارو های جدید به 
فهرست را محدود کرده است.می دانیم که این احتمال 
وجود دارد که دارو های جدید، عوارض کمتر و اثربخشی 
بهتری داشته باشــند، ولی این دارو ها در سایه مسائل 

اقتصادی پشت مرز های کشور باقی می مانند«.

جامعه

کمبود داروی وارفارین قلب بیماران را از تپش خواهد انداخت

بیماران قلبی و مصائب کمیابی »وارفارین«

رییس دانشگاه فنی و حرفه ای درباره جذب اعضای 
هیات علمی در دانشــگاه فنــی و حرفه ای گفت: 
جذب هیات علمی در دانشگاه فنی و حرفه ای از 
طریق فراخوان وزارت علوم انجام شده و تابع قوانین 

و سیاست های وزارت علوم است.
عرفان خسرویان ادامه داد: منتها چون دانشگاه فنی 
و حرفــه ای در زیرنظام مهارتی قرار دارد علاوه  بر 
شــرایط عمومی که در فراخوان ها وجود دارد یک 
آزمــون تخصصی نیز در دانشــگاه وجود دارد که 
متقاضیان هیات علمی دانشگاه فنی حرفه ای باید 
این آزمون های تخصصی را هم بگذرانند تا جذب 

دانشگاه شوند.
وی درباره سهمیه جذب در دانشگاه فنی و حرفه 
ای گفت: سهمیه دانشگاه در فراخوان قبلی جذب 

۶۰ نفر بود و این سهمیه خیلی ناچیز است پیگیر 
افزایش آن هستیم تا کمبود عضو هیات علمی در 

این دانشگاه را جبران کنیم.
تقریبا خروجی هیات علمی ما که ســال گذشته 
بازنشسته شــده اند حدود هفتاد الی هشتاد نفر 
هستند که قاعدتاً طبق استانداردها باید این سهمیه 
افزایش پیدا می کرد ولی در مجموع در ســازمان 
اداری اســتخدامی سهمیه جذب دانشگاه محدود 
است این مشــکل وجود دارد و به دنبال اصلاح آن 

هستیم.
وی گفت: ضریب هیات علمی در دانشگاه ما یک به 
180 اســت و حداقل نیاز به جذب یک هزار عضو 
هیات علمی دیگر در دانشــگاه داریم، مقدمات آن 
از طریق وزارت علوم و ســازمان اداری استخدامی 

درحال فراهم شدن است اگر یک هزار عضو هیات 
علمی دیگر به دانشــگاه اضافه شود ضریب ما یک 
به 100 شده و اصلاح می شود درحال حاضر 700 
عضو هیات علمی داریم و بیست و یک هزار نیروی 

حق تا تدریس با دانشگاه همکاری می کنند.

رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای خبر داد؛

کمبود یک هزار عضو هیات علمی در دانشگاه فنی و حرفه ای

B17 سرطان یعنی کمبود ویتامین
منابع این ویتامین طعم تلخ دارند، و این باعث می شود در انتخاب مردم غیرمعمول 

باشند. از جمله منابع ویتامین B17 موارد زیر می باشد:

هسته زردآلو، بذر سیب، هسته آلو و دانه های گلابی

توت ها، انگور، توت فرنگی و تمشک

 دانه های کتان، دانه های ارزن و دانه های گندم سیاه

اینفوگرافیک اختصاصی

دفاعی عجیب از »قلیان پر عارضه اکسیژن«

متاسفانه به واســطه اقدام قابل تامل وزارت بهداشت طی سالیان 
اخیر، اســتفاده از قلیان اکسیژن در کافی شاپ ها و سفره خانه های 
برخی شــهرهای کشــورمان از جمله تهران، به یکــی از ابزارهای 
سرگرمی جوانان تبدیل شده است!.رئیس دبیرخانه ستاد کشوری 
کنترل دخانیات وزارت بهداشــت، اعلام کرد: وزارت بهداشت این 
دســتگاه را که به عنوان "پاکدم" نیز نامگذاری کرده، به عنوان یک 
اختــراع، تأیید کرده و در حال ارزیابی اثــرات مثبت و منفی این 
قلیان در 10 اســتان کشور است!.اظهارات این مقام رسمی وزارت 
بهداشت، واکنش های انتقادی زیادی را در رسانه های کشور نسبت 
به این موضع وزارت بهداشــت در پی داشت چرا که برخی عوارض 
استفاده از قلیان اکسیژن در افراد استفاده کننده آن به راحتی قابل 
مشاهده است و از سوی دیگر، استفاده از برخی ترکیبات موجود در 
این قلیان، در برخی از کشورهای جهان، ممنوع شده است.اگرچه 
نام این دستگاه به عنوان پاکدم یا قلیان اکسیژن شناخته می شود 
اما این یک نامگذاری، شــبهه ناک است زیرا در این دستگاه تنها از 
گاز اکسیژن استفاده نشده و ترکیب گاز اکسیژن و گاز N2O که 
به گاز خنده شهرت دارد، در این دستگاه به کار گرفته شده است.

ســخنگوی سابق وزارت بهداشت گفت: آن چه در سالهای اخیر در 
ایران تحت عنوان قلیان اکسیژن شناخته می شود، یک اسم اشتباه 
اســت زیرا ماده مورد اســتفاده در این دستگاه، صرفاً گاز اکسیژن 
نیســت و گاز دیگری به نام نیتروز اکسید نیز استفاده می شود.به 
گفته وی، این گاز کاربردهایی در حوزه پزشکی و صنایع غذایی و 
شــیمیایی دارد؛ پس اصل موضوع جدید نیست اما الگوی مصرف 
به سمت استفاده نابجا از این ماده رفته و به عنوان سرگرمی رفته 
است و گاهی به آن لقب "روانگردان" نیز می دهند البته باید در نظر 
داشــت اثر تخریبی و روانگردان آن مشابه بسیاری از موادمخدری 
که مرسوم است نیست.این قلیان هنوز موردتأیید پزشکان نیز واقع 
نشــده و پزشکان بی خطری آن را تأیید نمی کنند و از سویی هیچ 
مستند علمی دال بر اثرات مثبت آن بر روی استعمال کنندگان نیز 
وجود ندارد.خســرونیا؛ رئیس انجمن متخصصان داخلی ایران هم 
با اشــاره به اینکه قلیان ها محل رشد قارچ ها و باکتری ها هستند؛ 
می گوید: هر ترکیبی از مواد شیمیایی که از طریق سیگار، قلیان و 
حتی هوای آلوده وارد بدن می شــود، ممکن است در آینده موجب 
ســرطان یا سایر بیماری ها شود. معتقدم، وزارت بهداشت نباید به 
موضوع طرح مطالعاتی قلیان اکسیژن ورود داشته باشد. همچنین 
ســهراب پور؛ فوق تخصص ریه با بیان اینکــه گاز N2O یا همان 
گاز خنده آور در صنایع داروســازی کاربرد دارد؛ قلیان اکســیژن 
را دارای جنبــه تجــاری - نه علمی- دانســت و گفت: اتصالات و 
لوله های هر نوع قلیانی، محل مناســب بــرای تجمع باکتری ها و 
رشــد قارچ هاســت و بنابراین خطرات زیادی برای ریه افراد دارد. 
وزارت بهداشــت در توجیه تأیید و اجرای طــرح مطالعاتی قلیان 
اکســیژن می گوید که به دلیل نگرانی از افزایش مصرف قلیان که 
نسبت به ســال 95 بیش از 50 درصد افزایش داشته است، اجازه 
داده شــده که طرح بررسی دســتگاه پاکدم در 10 استان کشور 
شامل تهران، آذربایجان شــرقی، البرز، فارس، خوزستان، گیلان، 
مازندران، کرمان، بوشهر و سیستان و بلوچستان آغاز شود! وزارت 
بهداشت در ادامه با درخواست دانشگاه های دیگر، هماهنگی برای 
توســعه مرحله آزمایشــی طرح در اســتان های خراسان شمالی، 
اصفهان و زنجان انجام داده اســت.همانطور که اشــاره شد بنا بر 
اعلام رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات، این طرح در 
مرحله آزمایشی قرار دارد و بعد از مشخص شدن نتایج مطالعه، در 
صورت اثبات اثربخشی و تأثیر آن بر کاهش مصرف قلیان دخانی، 

به صورت سراسری اجرا خواهد شد!.

گزارش

عضو مجمع نمایندگان اســتان گیلان در مجلس 
شورای اســلامی در واکنشی به تصاویر ماهواره ای 
منتشر شــده در خصوص کاهش سطح آب  تالاب 
انزلی،  اظهار کرد: نزدیک به 30 سال است که آب 
دریای خزر رو به کاهش است، هر ساله حدود 10 
سانتی متر این کاهش آب را شاهد هستیم بی تردید 
این مسئله منجر به کم شدن تراز آب تالاب انزلی 

شده است. 
نماینده مردم انزلی در مجلس شورای اسلامی در  
ادامه با بیان اینکه حدود 11 رودخانه در بالا دست 
حوضه آبریز تالاب انزلی قــرار دارد که این تالاب 
در نتیجه ۹ حوضه آبریز شکل گرفته، اخاطر نشان 
کــرد: به جهت جنگل تراشــی و تبدیل جنگل ها 
به اراضی کشــاورزی در بارندگی های شدید شاهد 
ورود حجم وسیعی از رسوبات به تالاب هستیم، در 
واقع تالاب انزلی به دو دلیل عمده رو به خشــکی 
است، نخست متصل شدن به دریای خزر از طرفی 
ورود رسوبات متعدد که هر یک به نوعی افزایش و 
کاهش دریای خزر را تحت تاثیر قرار می دهد. احمد 
دنیــا مالی در ادامه با بیان اینکه بخشــی از حوزه 
تالاب به واسطه ســازمان بنادر لایروبی می شود، 
اظهار داشت: اعتبارات بودجه ای به مبلغ 2 هزار و 

645 میلیارد تومان در دوره 7 ســاله برای احیای 
تالاب انزلی اختصاص داده شــد که مبلغ یاد شده 
تنها برای لایروبی نیســت؛ بلکه مباحثی همچون 
کنترل فاضلاب ها، آبخوانداری و آبخیزداری مورد 
توجه اســت از همه مهم تر لایروبی تالاب باید در 
دســتور کار و در اولویت برنامه ها برای احیای این 
تالاب ارزشمند قرار بگیرد که به احیای آن منتهی 

می شود. 
عضو مجمع نمایندگان اســتان گیلان در مجلس 
شــورای اســلامی با بیان اینکه باید بپذیریم که 
این خشک شــدن تبعات گران و جبران ناپذیری 
را به دنبال خواهد داشــت، اظهار داشت: موضوع 
گردشــگری، صید و صیادی در منطقه از مباحث 

مهمی اســت که باید در احیای تالاب مد نظر قرار 
بگیرد، این تالاب ابعاد گســترده ای از زندگی بشر 
را تحت تاثیر قرار داده اســت و بی تردید خشکی 
آن تبعــات گرانی را خواهد داشــت . دنیا مالی در 
ادامه با اشــاره به حجم گسترده تبخیر آب تالاب 
انزلی، اظهار داشــت: تبخیرهای متعدد از عوامل 
اصلی کاهش حجم آب تالاب شده است، باید طی 
برنامه بلند مدت اقدام به احیای آن کنیم از طرفی 
با رفتارهای مختلف محیط زیستی شاهد افزایش و 
کاهش حجم دریای خزر بودیم. نماینده مردم انزلی 
در مجلس شورای اسلامی در ادامه با بیان اینکه تا 
ســال ۷۵ با پسروی ورود آب دریای خزر به تالاب 
روبرو بودیم و این مسئله تاثیر مستقیمی در رشد 
حجم آب تالاب انزلی داشته است، گفت: از سال ۵۶ 
بیشترین پسروی آب دریای خزر را شاهد بودیم، از 
سال 56 تا ۷۵ پســروی آب دریای خزر منجر به 
پایین رفتن سطح تراز آب دریای مازندران و تالاب 
انزلی شده است. نماینده مردم در مجلس یازدهم 
دریای مازندران را دریاچه ای بسته دانست و یادآور 
شد: دریای خزر دریایی بسته  محسوب می شود که 
شاهد جزر و مدی در آن نیستیم، این رفتار منجر 
به افزایش و کاهش سطح آبی این دریا شده است.

یک نماینده مجلس:

2 دلیل عمده تالاب انزلی را به ورطه نابودی کشانده است

استقبال کم فرهنگیان از طرح به کارگیری دوباره بازنشستگان
شهره دانشیار / گروه جامعه 	

سخنگوی وزارت آموزش وپرورش با بیان اینکه سال گذشته مجوز به کارگیری دوباره بازنشستگان براساس مصوبه سران قوا تعیین شد گفت: در این مصوبه ظرفیت به کارگیری ۷۰ هزار معلم بازنشسته 
با فعالیت ۲۴ ساعت در هفته در مدارس دولتی اخذ شد. علی فرهادی با بیان اینکه از ۷۰ هزار مجوز ظرفیت اخذ شده، تنها ۳۴-۳۵ هزار نفر از آن استقبال کردند افزود: علت این استقبال کم، پایین بودن 
نرخ حق التدریس ها است. سخنگوی وزارت آموزش وپرورش با بیان اینکه پرداخت حق التدریس در مدارس دولتی انجام می شود ادامه داد: افزایش ۲ برابری حق الزحمه ساعت اضافه تدریس معلمان 
در دستور کار شورای حقوق و دستمزد قرار گرفته است. سخنگوی وزارت آموزش وپرورش پیش از این گفته بود: افزایش ۲ برابری حق الزحمه ساعت اضافه تدریس معلمان تصویب می شود چرا که 
سازمان اداری و استخدامی و سازمان برنامه و بودجه با آن موافق هستند که با این کار معلمان ماده ۲۸ کمتری استخدام می شوند چرا که نیاز مدارس به معلم از روش های حق التدریس تامین می شود.

هزار
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اخبار استانها

اخبـار اخبـار 

بازدید مدیرکل نوسازی مدارس 
آذربایجان غربی از هنرستان 21کلاسه  ارومیه

: بزرگترین هنرســتان  ارومیــه- مینــا اصلانی، خبرنگار یــادگار امروز
شــمال غــرب کشــور بــا 21کلاس درس در مهرمــاه بــه بهره بــرداری 

می رسد 
بــه گــزارش روابــط عمومــی اداره کل نوســازی مــدارس آذربایجان 
غربــی بــا حضــور مدیــرکل نوســازی مــدارس ، معــاون اجرایــی و 
دستگاه نظارت اداره کل نوسازی مدارس استان آذربایجان غربی 

از هنرستان 21کلاسه شهرستان ارومیه بازدید به عمل آمد.
صدقــی ضمــن بازدید از روند احداث و بررســی مشــکلات و موانع 
موجود و ارائه راهکارهای لازم ، دستورات لازم را در خصوص اتمام 

سریع تر پروژه مذکور صادر کرد.
وی در ایــن خصــوص خبــرداد؛ پروژه ۲۱ کلاســه بــا ۷۳۰۰متر مربع 
بــا کاربــری هنرســتانی بزرگترین هنرســتان در شــمال غرب کشــور 

خواهد بود که در مهرماه سال جاری به بهره برداری می رسد.

 دیدار مدیر مخابرات با مدیر کل بازرسی 
و حقوقی استانداری کرمانشاه

کرمانشــاه-خبرنگار یــادگار امــروز: حمیدرضــا امیــری بــا حضور در 
دفتر مدیر کل بازرســی و حقوقی اســتانداری کرمانشــاه با ایشــان 

دیدار و گفتگو کرد.
کــه باحضــور مدیــر منطقــه و جمعــی از مدیــران  در ایــن دیــدار 
مخابرات برگزار شــد، دکتر امیری ضمن تشریح خدمات مخابرات 
در اســتان کرمانشــاه، برنامــه های پیــش رو جهت ارتقــا کیفیت و 

سرعت خدمات مخابراتی را اعلام نمود .
کرمانشــاه ضمــن  گــزارش، مدیــر مخابــرات منطقــه  ایــن  برپایــه 
برشمردن مشکلاتی که به جهت سرقت تجهیزات مخابراتی برای 
مشــترکین تلفــن ثابــت ، همــراه و اینترنت پیــش می آیــد ، مقابله 
بــا ایــن موضوع را وابســته بــه همــکاری تمامــی ادارات و ارگانهای 

مربوطه با مخابرات دانست .
گفتنــی اســت، غلامرضــا مرتضــوی نیز ضمــن قدردانــی از زحمات 
مجموعــه مخابــرات ، بــه ادامــه تعامــلات ارتباطــی در خصــوص 

مشکلات مخابراتی استان اشاره نمودند.

بهره مندی هزار و ۶۸۳ شهر و روستای کردستان 
گاز طبیعی از 

ســنندج- کامران کرمی، خبرنگار یادگار امروز: مدیر عامل شرکت 
کنون  گاز کردستان گفت: با پایان گازرسانی در استان کردستان، ا

هزار و ۶۵۰ روستا و ۳۳ شهر تحت پوشش گاز طبیعی هستند.
احمــد فعلــه گــری گفت:  در حــال حاضر ۶۳۰ هزار و ۲۹۲ مشــترک 
گاز در بخش هــای مســکونی، تجــاری و صنعتــی در اســتان وجود 
دارد که در ســال گذشــته، ۳ میلیارد و ۶۹۶ میلیون متر مکعب در 

استان گاز مصرف کردند.
مدیر عامل شرکت گاز کردستانبا اشاره به نصب بیش از ۳۰۰ هزار و 
۱۳ علمک در استان، افزود: که از این تعداد ۱۵۸ هزار و ۶۹۶ مورد 
در شــهر ها، ۱۳۹ هزار و ۸۰۴ مورد در روســتا ها و هزار و ۵۱۳ علمک 

برای واحد های تولیدی و صنعتی نصب شده است. 
وی گفت: در سال گذشته یکی از اهداف استراتژیک نصب ۵ هزار 
عملک بود که شــرکت گاز اســتان کردستان با نصب ۷ هزار و ۷۷۶ 

علمک  پیشرفت ۱۵۶ درصدی همراه بود.
فعله گری با بیان اینکه میزان شبکه گذاری در این استان ۱۳ هزار 
و ۲۶۴ کیلومتر می باشد که بیشتر شبکه گذاری ها در روستا های 
اســتان اجــراء شــده اســت، ادامــه داد: در بخــش ظرفیت ســازی 
بــرای صنایــع کــه هــدف ۱۰ هــزار متــر مکعــب در ســاعت بــوده، با 
ظرفیت سازی ۲۵ هزار و ۲۱۶ متر مکعب در ساعت، پیشرفت ۲۵۲ 

درصدی به ثبت رسید.
وی بــا بیــان اینکــه در راســتای تحقق بخشــیدن به شــعار ســال، 
گازرســانی به ۴۰ واحد تولیدی و صنعتی در اســتان در دســتور کار 
قرار گرفته اســت، گفت: با توجه به معین بودن اســتان کردســتان 
در هرمــزگان، بــا تمــام تــوان و قــدرت در نظــر دارد ۲ شــهر فارغان 
و احمــدی ســرگز، ۱۰۰ روســتا و ۶۵ واحــد تولیــدی و صنعتــی در 

هرمزگان را به شبکه سراسری وصل کند.

 پایان برق دزدی در مازندران 
با شناسایی 3هزار انشعاب غیرمجاز

:  مدیرعامل شرکت توزیع  ســاری- امیری فر، خبرنگار یادگار امروز
نیــروی بــرق مازنــدران بــا اشــاره بــه هوشمندســازی ۸۰ درصــدی 
مشــترکین بــرق در مازنــدران گفــت: ســه هــزار انشــعاب غیرمجــاز 

مشترکین برق در مازندران شناسایی شد.
 ســیدکاظم حســینی کارنامی به اقدامات گســترده شــرکت توزیع 
نیروی برق در راســتای مدیریت مصرف برق و کاهش هدر رفت و 
ارائه خدمات نوین به مشترکین خبر داد و اظهار داشت: بازرسی 
۱۴۲ هزار کنتور برق در سال ۱۴۰۲، انجام شد که در این طرح، ۲۳ 

هزار کنتور معیوب شناسایی و تعویض شد.
وی افزود: این اقدام منجر به بازگشت ۳۲ میلیون کیلووات ساعت 
مصــرف بــرق و صرفه جویی قابــل توجه در هزینه های مشــترکین 
شــد. حســینی کارنامــی همچنیــن بــه کشــف ســه هــزار انشــعاب 
غیرمجاز در این بازدیدها اشاره و تصریح کرد: با متخلفین مطابق 
قانون برخورد قانونی صورت گرفت و ۱۳ میلیون کیلووات ســاعت 

برق به چرخه فروش بازگشت.
در  بلنــد  گامــی  را  مشــترکین  درصــدی   ۸۰ هوشمندســازی  وی 
گفــت: هوشمندســازی ۸۰  راســتای مدیریــت مصــرف دانســت و 
درصدی مشترکین یکی از مهمترین دستاوردهای این شرکت بود 
و با اقدام لازم و با برنامه ریزی دقیق و تلاش شبانه روزی همکاران 
اتفاق افتاد. وی افزود: مدیریت مصرف برق، بهینه سازی شبکه و 
ارائه خدمات نوین به مشترکین از جمله برنامه های شرکت توزیع 

نیروی برق است.
کــرد:  بیــان  مازنــدران  بــرق  نیــروی  توزیــع  شــرکت  مدیرعامــل 
هوشمندســازی در بخش هــای عــادی و دیمانــدی انجــام شــده 
که شــامل تعویــض کنتــور، تعویض تابلــو ســنجش، کنترل پذیری 

پست های اختصاصی مشترکین ولتاژ اولیه است.

مدیرعامل بزرگ ترین تولیدکننده روانکارهای صنعتی خاورمیانه اعلام کرد:

آفریقا، هدف ویژه صادراتی نفت سپاهان

 : امــروز یــادگار  خبرنــگار  مــرادی،  مصطفــی  قزویــن- 
شهردار قزوین گفت: در اجرای قطعه سوم کمربندی 
ک  خــا مترمکعــب  هــزار   ۳۰ از  بیــش  شــمال  نســیم 
کفیل ریــزی، مقدار ۸  بــرداری، ۳۲ هــزار مترمکعــب را
هــزار مترمکعــب بیس تثبیتــی و ۹ هزار تن آســفالت با 
اعتباری بالغ بر 650 میلیارد ریال به طول 2400متر اجرا 

شده است.
بــه گزارش خبرنگارما؛ همزمان با هفته ملی شــوراها و 
روز معلم در مراســمی با حضور مهدی صباغ شــهردار 

قزوین، سردار آتانی فرمانده سپاه استان، امیر شفیعی 
فرمانــده لشــکر ۱۶ زرهــی و ســردار ابراهیمــی فرمانده 
انتظامی استان، فاطمه محمد بیگی نماینده قزوین، 
کســتان در مجلس شــورای  رجب رحمانی نماینده تا
اسلامی و اعضای شورای شهر و مدیران دستگاههای 
کمربنــدی نســیم  اجرایــی بهــره بــرداری از فــاز ســوم 

شمال آغاز شد.
مهدی صباغی در آیین بهره برداری از فاز سوم نسیم 
شــمال و نــاوگان جدیــد حمــل و نقــل عمومــی شــهر 
قزویــن ضمــن تقدیــر از همراهــی مدیران اســتانی در 
اجــرای ایــن پروژه اظهــار کرد: پروژه نســیم شــمال در 
فــاز ســوم در مــدت چهــار ماه انجــام شــده و در طول 
اجــرای آن شــاهد همدلــی و تعامــل خوبــی در میــان 
مدیران دستگاههای اجرایی به ویژه اداره کل میراث 
فرهنگــی، دانشــگاه علــوم پزشــکی و شــرکت گاز و امور 
مالیاتــی بودیــم. وی افــزود: بــا بهــره بــرداری از پــروژه 
کمربندی غربی شهر شهروندان می توانند در کمترین 
زمان در این مسیر شمالی ترین و جنوبی ترین نقطه 

شهر را بدون ترافیک تردد کنند. 

صباغــی بــا اشــاره به کلنــگ زنی تقاطع غیرهمســطح 
گفــت: ایــن پــروژه بــه عنــوان یکــی از  دفــاع مقــدس 
بزرگتریــن تقاطــع هــای غیــر همســطح شــهر قزویــن 
محسوب می شود و با افتتاح کمربندی نسیم شمال 
و هماهنگــی شــورای ترافیــک و پلیــس، احــداث ایــن 
تقاطــع وارد فــاز عملیاتــی خواهــد شــد و امیدواریــم 
در مــدت دو ســال بتوانیــم ایــن پــروژه را به ســرانجام 

برسانیم. 
شــهردار قزویــن همدلــی و اتحــاد مدیــران را زمینــه 
ســاز پیشــرفت و توســعه شهر قزوین دانســت و گفت: 
اختلافــات باعــث عقب ماندگی شــهر می شــود و باید 

همه با هم در مسیر همدلی گام برداریم.
صباغــی در ادامــه از افتتــاح و بهــره بــرداری چندیــن 
پروژه شــهری در روزهای آینده خبــر داد و افزود: بهره 
بــرداری از پارکینــگ خودروهــای ســنگین در شــهرک 
دانش و ناصرآباد، افتتاح ایســتگاه آتش نشــانی بازار و 
نصب شیرهای هیدرانت آتش نشانی در بازار از جمله 
پــروژه هایی اســت که به زودی مورد بهــره برداری قرار 

می گیرند.

شهردار:

توسعه و عمران شهر قزوین مدیون همدلی و همراهی مدیران شهری و استانی است

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی لرستان خبر داد

 الکترونیکی شدن ۴۷۷ هزار پروانه کسب 
کاغذی در کشور

خــرم آبــاد- اعظــم پاپــی، خبرنــگار یــادگار امــروز: مدیــرکل امــور 
اقتصادی و دارایی لرســتان از الکترونیکی شــدن ۴۷۷ هزار پروانه 

کسب کاغذی تا ۱۵ اردیبهشت ماه در کشور خبر داد.
علــی محمــدی  بیــان کــرد: بالاترین درصــد تبدیل حــذف پروانه 
کســب کاغذی در کشور مربوط به استان  لرستان با ۴۰.۷ درصد تا 

۱۵ اردیبهشت ماه است.
وی ادامــه داد: تــا دیــروز ۲۲ هــزار و ۸۱۳ پروانــه کســب کاغذی در 
استان به الکترونیکی تبدیل شده است. در سلسله ۱۲۶۹ پروانه، 
پلدختر ۱۷۱۴ پروانه، بروجرد ۴۲۹۲ پروانه، کوهدشت و رومشگان 
۳۱۱۸ پروانــه، دلفان ۱۳۰۳ پروانــه، خرم آباد و چگنی ۷۲۲۹ پروانه، 
پروانــه   ۱۴۷۶ دورود  و  پروانــه   ۱۵۳۸ الیگــودرز  پروانــه،   ۷۹۳ ازنــا 

الکترونیکی شده اند.
او گفت: بعد از لرستان، استان های تهران و گیلان بیشترین حذف 

پروانه کسب کاغذی در کشور را به خود اختصاص داده اند.
محمدی اظهار کرد: براساس حکم تبصره ۷ ماده ۱ قانون تسهیل 
صــدور مجوزهــا، همــه مجوزهــای قدیمــی و کاغــذی بایــد تــا ۲۵ 
اردیبهشت ماه، تبدیل به مجوز الکترونیکی )شناسه  یکتا( شوند 
و کسب و کارهایی که شناسه یکتا نداشته باشند، به لحاظ قانونی 

بدون مجوز محسوب می شوند.
مدیرکل امور اقتصادی و دارایی لرستان گفت: با هوشمند شدن 
خدمــات دولــت در آینده نزدیــک، صاحبان کســب و کارهایی که 
مجــوز الکترونیکی نداشــته باشــند و نام شــان در بانــک اطلاعات 
کســب و کار کشــور qr.mojavez.ir نباشــد، برای گرفتن خدمت در 

اداره های دولتی و بانک ها دچار مشکل خواهند شد.
وی افــزود: متقاضیــان مــی توانند  بــا موبایل و وارد کردن ســه کد 
)شــماره سریال کارت ملی، شناســه / کد صنفی و کد پستی محل 
کســب( در درگاه ملی مجوزها )mojavez.ir( رایگان و غیرحضوری 

مجوز الکترونیکی )شناسه یکتا( دریافت کنند.

نوسازی سیستم کنترلی واحد یک بخار نیروگاه 
بندرعباس با توان داخلی

بندرعبــاس- خانــدل، خبرنگار یــادگار امــروز: مدیرعامــل نیروگاه 
کنتــرل مدیریــت مشــعل های  از نوســازی سیســتم  بندرعبــاس 
بویلــر واحــد یک بخــار این نیروگاه برای نخســتین بــار با همکاری 

شرکت های دانش بنیان خبر داد.
داریوش محمودی با اعلام این خبر عنوان کرد: در واحدهای بخار 
۳۲۰ مگاواتــی نیروگاه بندرعباس، سیســتم مدیریت مشــعل های 
بویلــر یــا BMS وظیفــه کنتــرل مشــعل ها، اجرای ســکوئنس های 

عملیاتی و همچنین حفاظت بویلر را برعهده دارد.
وی ادامــه داد: هــر واحــد بویلر دارای ۱۶ مشــعل گاز و ۱۶ مشــعل 
مازوت در چهار طبقه و چهار گوشه است و چهار مشعل گازوئیل 

نیز در زمان راه اندازی بویلر استفاده می شود.
مدیرعامــل نیــروگاه بندرعباس بیان کرد: با گذشــت چنــد دهه از 
کارکــرد، سیســتم کنترلی BMS قدیمــی، قابلیت خــود را به میزان 
زیادی از دست داده و این امر سبب خروج واحدهای بخار شده 
بــود، کــه هریک از ایــن خروج ها، وقــت زیادی را جهــت راه اندازی 
مجــدد واحــد به خــود اختصاص مــی داد و نیــز هزینه هــای عدم 

تولید را دربر می گرفت.
وی اظهــار کــرد: بــا هــدف افزایش قابلیــت اطمینان نیــروگاه مقرر 
شــد، سیســتم کنترل BMS واحد یک بخار با استفاده از سیستم 
PLC و با درنظر گرفتن استانداردهای نوین سیستم های کنترل و 

حفاظت نیروگاهی طراحی، ساخته و تعویض شود.
این مســئول خاطرنشــان کرد: طراحی، ســاخت و نصب سیســتم 
بــار اول، در  بــه صــورت پــروژه تولیــد  BMS نیــروگاه بندرعبــاس 
مدت زمان ۶ ماه، با صرفه جویی دو میلیون دلاری و بومی ســازی 
این سیســتم با همــکاری، طراحی و ارتقاء تکنولوژی شــرکت های 

دانش بنیان انجام شد.

 زیرساخت های فرهنگی، هنری و اجتماعی 
شهر جدید مهستان ارتقا می یابد

و  مدیــره  هیــات  عضــو   : امــروز یــادگار  خبرنــگار  کبــری،  ا کــرج- 
البــرز  سرپرســت شــرکت عمــران شــهر جدیــد هشــتگرد اســتان 
کنون ۳۰ مدرســه در شهر جدید مهستان  گفت: شــرکت عمران تا
تاســیس کــرده و امســال هــم کلنگ احداث ســه مدرســه جدید 
 به زمین زده می شــود تا بخشــی از نیاز فضای آموزشــی این شهر 

رفع شود.
ع در جشــن تکلیف دانش آموزان پســر شــهر جدید   ذبیح الله زار
مهســتان، اظهار کرد: شــرکت عمران شهر جدید مهستان رویکرد 
کــه منجــر بــه ارتقــای  کــرده  جدیــدی در دولــت ســیزدهم آغــاز 
زیرساخت های هنری، فرهنگی و اجتماعی این شهر خواهد شد.
وی ادامــه داد: در همیــن راســتا برنامه های مختلفــی را در حوزه 
دانــش آمــوزی طراحی کرده که یکی از آنها برگزاری جشــن تکلیف 

پسران برای اولین بار در این شهر است.
وی اظهار کرد: در این مراسم ۵۴۰ نفر از دانش آموزان پسر به سن 
تکلیف رسیده، حضور دارند و در قالب برنامه ای یک روزه و شاد با 

احکام دینی بیشتر آشنا می شوند.
این مســئول توضیــح داد: دانش آمــوزان ســرمایه های اصلی این 
شــهر هســتند و بنا داریــم اقداماتــی در حــوزه اســتعداد یابی آنها 

اجرایی کنیم .
کنــون ۳۰ مدرســه در شــهر جدیــد  ع افــزود: شــرکت عمــران تا زار
مهســتان تاســیس کرده و امســال هم کلنگ احداث ســه مدرسه 
جدید به زمین زده می شــود تا بخشــی از نیاز فضای آموزشی این 

شهر رفع شود.
وی گفت: علاوه براین تا پایان سال، کلنگ شهر کتاب شهر جدید 
مهســتان هم به زمین زده می شــود و از این طریق مســیر توســعه 

زیرساخت های فرهنگی این شهر هموارتر خواهد شد. 
کز  سرپرســت شــرکت عمران شــهر جدید مهســتان راه انــدازی مرا
فرهنگــی در مجتمع هــای مســکونی ایــن شــهر را یکــی دیگــر از 

برنامه های این شرکت برشمرد که به تازگی آغاز شده است.
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قزوین- مصطفی مرادی، خبرنگار یادگار 
امــروز: در مراســمی بــا حضور مســئولان 
دســتگاه   ۱۴۰ از  بــرداری  بهــره  اســتانی 
نــاوگان حمــل و نقل عمومی شــهرداری 

قزوین آغاز شد.
به گــزارش خبرنگارمــا؛  همزمان با هفته 
ملــی شــوراها و روز معلــم در مراســمی با 
حضــور مهــدی صبــاغ شــهردار قزویــن، 
اســتان،  ســپاه  فرمانــده  آتانــی  ســردار 
امیــر شــفیعی فرمانــده لشــکر ۱۶ زرهــی 
فرماندهانتظامــی  ابراهیمــی  ســردار  و 
اســتان، فاطمــه محمــد بیگــی نماینده 
کستان  قزوین، رجب رحمانی نماینده تا
در مجلــس شــورای اســلامی و اعضــای 
شــورای شــهر و مدیــران دســتگاههای 
دســتگاه   ۱۴۰ از  بــرداری  بهــره  اجرایــی 

نــاوگان حمــل و نقل عمومی شــهرداری 
قزوین آغاز شد.

ســید مهدی تقوی مدیرعامل ســازمان 
ایــن  در  قزویــن  اتوبوســرانی شــهرداری 
مراســم  ایــن  در  اظهارداشــت:  مــورد 

نقــل  و  حمــل  نــاوگان  دســتگاه   ۱۴۰ از 
عمومی شــامل ۲۵ دســتگاه مینی بوس 
پگاسوس، ۱۸ دســتگاه اتوبوس آتروس، 
۲۵ دســتگاه ون وانــا بــا اعتبــاری بالــغ بر 
۱۲۰۰میلیارد ریال بهره برداری شــد و این 

خودروها وارد شبکه جابجایی مسافران 
کــرد: هر  شــهری شــدند. تقــوی تصریــح 
دستگاه اتوبوس  روزانه به طور میانگین 
را در شــهر قزویــن جابجــا  ۳۶۰ مســافر 
می کنــد که بــا ورود ۴ دســتگاه اتوبوس 
مینــی  و  ون  دســتگاه  و ۸  آتــروس  بنــز 
بــوس هــای جدیــد پگاســوس رضایــت 

شهروندان قزوینی فراهم می شود.
وی یادآورشــد: مینــی بــوس های تحت 
نظارت ســازمان اتوبوســرانی شــهرداری 
قزوین ۵۵۷ دســتگاه اســت کــه در حال 
خدمــت رســانی بــه مــدارس ) ســرویس 
مدارس( و شهرک های صنعتی هستند 
کــه با بهــره بــرداری از ۲۵ دســتگاه مینی 
بوس پگاسوس خدمات رسانی افرایش 

می یاید.

با حضور مسئولان استانی ؛

بهره برداری از ناوگان نوسازی شده حمل و نقل عمومی در قزوین آغاز شد

 : شــیراز- توانایــی، خبرنــگار یــادگار امروز
معاون سیاســی اســتاندار و رییس ستاد 
حساســیت  فــارس،  اســتان  انتخابــات 
مرحلــه دوم انتخابــات را به مراتب بیش 
گفــت:  از مرحلــه نخســت آن دانســت و 
رقابــت در ایــن مرحلــه بســیار ســنگین 
اســت و ایــن موضــوع وظایــف مــا را نیــز 
سنگین تر می کند.  اسماعیل قزل سفلی 
در نشســت مشــترک هیات نظارت و هیات اجرایی شهرســتان پاسارگاد، افزود: 
در انتخابات مرحله نخســت که ۱۱ اســفند ۱۴۰۲ برگزار شد، همه تلاش کردند که 
انتخاباتی همراه با نظم و به شــکل قانونمند، ســالم، امن و پرشــور برگزار شــود 
و ایــن اتفــاق هم افتاد. وی ادامه داد: دشــمن از یک ســال قبــل، هم در بحث 
اختلال در برگزاری انتخابات و هم در زمینه ناامیدسازی مردم تلاش بسیار کرد 
و کوشــش بســیاری به خرج داد تا انتخابات برگزار نشــود اما با اراده همه دست 
اندرکاران و حضور معنادار مردم در کار خود موفق نشد. قزل سفلی اظهار کرد: 
حضور و مشارکت مردم فارس در انتخابات سال گذشته از حد نصاب میانگین 
کشــوری هــم بالاتر بــود و از میزان مشــارکت در انتخابات دوره گذشــته نیز فراتر 
رفت. معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی اســتانداری فارس گفت: حساسیت 
بــالای مرحله دوم و ســنگینی رقابــت در این مرحله وظایف مــا را نیز به ویژه در 

زمینه صیانت از رای مردم سنگین تر می کند.

خبرنــگار  محمــدی،  فریــده  کرمانشــاه- 
ارزیابــی  پایانــی  نشســت  امــروز:  یــادگار 
معاونت بهره برداری شرکت برق منطقه 
ای غرب با حضور مدیرعامل این شرکت 

و سرارزیاب شرکت توانیر برگزار شد.
 در ابتدای مراســم منصوری معاون بهره 
بــرداری شــرکت بــرق منطقه ای غــرب با 
اشــاره بــه اقدامــات انجــام شــده در این 

معاونــت گفــت: در این مدت شــاهد اقدامــات موثری درحوزه هــای مختلف از 
جمله پایداری شــبکه، رفع خاموشــی ها، کاهش تلفات و مدیریت مصرف برق 
بــوده ایــم که این اقدامات در جهت تحقق اهداف شــرکت و ارائه خدمات بهتر 

به مشترکین انجام شده است.
سپس سرارزیاب، ارزیابیها را بسیار حائز اهمیت خوانده و اذعان داشت: تبادل 

ک تجربیات بهترین نتیجه این ارزیابی ها است. تجربه ،الگوبرداری و اشترا
در ادامــه جلســه ارزیابــان شــرکت توانیــر بــه بیــان نقاط قــوت و قابــل بهبودی 
پرداختند که در طول دوره ارزیابی در ســه اســتان کرمانشــاه ،کردســتان و ایلام 

مشاهده کردند.
وجود ســرمایه انســانی توانمند،تعهد به کار،روحیه تعامل ، همدلی و احســاس 
مسئولیت از مهم ترین شاخص هایی بودند که در کنار مسایل فنی بهره برداری 

کید و توجه ارزیابان قرار گرفت. مورد تا

 اختتامیه ارزیابی معاونت بهره برداری 
برق منطقه ای غرب انجام شد

معاون استاندار فارس : 

مرحله دوم انتخابات از حساسیت بیشتری 
برخوردار است

اصفهــان- مریــم مومنــی، خبرنگار یــادگار 
امــروز: مدیرعامــل شــرکت نفت ســپاهان 
گفت: بهره گیری از ۱۰۰ درصد توان تولید در 
سال ۱۴۰۲ و برنامه تولید ۹ محصول جدید 

در سال 1403 از اهداف این شرکت است.
امیــن دهقــان، مدیرعامــل  فرهــاد  دکتــر 
شرکت نفت سپاهان در حاشیه نمایشگاه 
کســپو گفــت: در ســال گذشــته بــا  ایــران ا
کثــر ظرفیت  رســیدن این شــرکت بــه حدا
تولیــد،  بیــش از ۷۶۰ هــزار تن انــواع روانکار 
صنعتــی در ایــن شــرکت تولیــد و افــزون بر 
۵۰۰ هــزار تــن آن، راهی بازارهــای صادراتی 
شد که ۴۰۰ میلیون دلار ارزآوری برای کشور 
به همراه داشت و خوشبختانه صددرصد 

ارزها وارد سامانه ارزی کشور شد.
گفتــه وی، بــا توجــه بــه ظرفیت هــای  بــه 
بــا  همــکاری  در  شــرکت  ایــن  صادراتــی، 
گروه هــای دانش بنیــان درصــدد افزایــش 
تولیــد  و  تولیــدی  محصــولات  کیفیــت 
دریافــت  جهــت  در  خــاص  محصــولات 

معتبرترین گواهی نامه های استاندارد برای 
مقاصد صادراتی است.

مدیرعامل شــرکت نفــت ســپاهان، از قاره 
آفریقــا به عنوان هــدف ویــژه صادراتی این 
کشــور نام بــرد و افزود: به دلیل دسترســی 
آســان در شرایط حاضر به بازارهای آفریقا، 
کســپو،  ا ایــران  نمایشــگاه  در  حضــور  بــا 
به دنبال رایزنی و دریافت داده های مرتبط 

با خودروهای رایج در کشورهای آفریقایی 
برای تولید و صادرات محصولات مورد نیاز 
این بازارها هستیم. وی افزود: محصولات 
کنون به ۱۱  روانکار شــرکت نفت سپاهان تا
کشــور شامل هند، چین، کشورهای آذری 
زبــان و برخــی کشــورهای آفریقایی، عرضه 
شده  و با استقبال خوبی روبرو شده است.

 امیــن دهقــان بــه عرضــه محصــول روغن 

کشــور  بــه  شــرکت  ایــن  "مگلــوب"  موتــور 
امــارات متحــده عربــی اشــاره کــرد و گفت: 
این محصول که با برخورداری از استاندارد 
روز اروپــا بــرای خودروهــای لوکس طراحی 
و تولید شــده اســت، حضور نسبتا موفقی 
در ایــن بازار داشــت و تلاش داریم امســال 
حضــور خــود را با قــدرت بیشــتری در این 

بازار ادامه دهیم.
وی، از تولید روغن موتور سفارشی در این 
شرکت خبر داد و گفت: در قرارداد با شرکت 
کنــون روغن موتور ویژه  ایران خودرو، هم ا
موتور مورد نظر را تولید و به این خودروساز 

عرضه می کنیم.
مدیرعامل شرکت نفت سپاهان با اشاره به 
۱۵ برنامه در طرح توســعه شرکت، از تولید 
گریس کلســیم" برای نخستین  محصول "
افــزود: ۹  ایــن شــرکت خبــر داد و  بــار در 
محصول جدید در برنامه تولید این شرکت 
در دســتورکار اســت که ســه مــورد آن ویژه 

خودروهای سنگین و دیزل است.
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مدیر روابط عمومی فدراسیون فوتبال اعلام کرد 
که در صورت اجرا نشــدن آیین نامه های جدید 

لیگ برتر، فصل آینده به تعویق می افتد.
امیرمهدی علوی در خصوص حواشــی اتفاقات 
دیدار تیم های فوتبال پرســپولیس و سپاهان در 
هفته بیســت وپنجم لیگ برتر اظهار داشت: باید 
آیین نامه اجرایی کانون هواداری کشــور تشکیل 
شود و اســامی تایید شده باشــگاه ها به اطلاع 

فدراســیون فوتبال برســد تا در فایل مرتبط با 
بانک اطلاعاتی هواداری ذخیره شود. نکته دوم، 
مسابقات  برای  بلیت فروشی هوشــمندانه  بحث 
تیم میزبــان رقابت های لیگ برتــر برای فصل 
آینده اســت تا هر فردی به صورت هوشمند در 
صندلی خودش قرار بگیــرد. این موضوع باعث 

نظم بیشتر می شود.
وی افزود: بحث ســوم، تجهیزات در ورزشگاه ها 

است که باید در اســتاندارد برگزاری رقابت های 
لیگ برتر و بر اســاس الزام های AFC باشــد. 
همچنین هماهنگی هایی با سایت ثبت احوال در 
جریان اســت تا در حوزه بلیت فروشی آنلاین، 

افراد در صندلی مرتبط با خود قرار بگیرند.
مدیر روابط عمومی فدراسیون فوتبال در خصوص 
اینکه تضمینی برای اجرای این آیین نامه وجود 
دارد، گفت: اگر این الزامات انجام نشــود، لیگ 
آینده بــه تعویق می افتد و تا انجام تمامی موارد 
آغاز نمی شــود. پس از پایان لیگ امسال، موارد 

اجرایی را هفته به هفته به اطلاع می رسانیم. 

تخــم مرغ بالاترین منبع پروتئین با جذب بالا و 
حاوی ۹ اســید امینه ضروری است و یک غذای 
ارزشمند محسوب می شود. ترکیب چربی تخم 
مرغ به صورت یک ســوم چربی اشباع و دو سوم 
چربی غیر اشــباع است که تنها ۷۲ کیلو کالری 

انرژی تولید می کند.

 تخــم مرغ به دلیل دارا بــودن ۲۱۰ میلی گرم 
کلســترول در دهه های گذشــته جایگاه خوبی 
در ســفره های مردم نداشــته اســت، چرا که 
تصور می شــد که با خوردن آن کلسترول خون 
افزایــش یافته و در نتیجه خطــر بیماری های 
قلبی عروقی افزایش می یابد. اما مطالعات انجام 

شده نشــان می دهد مصرف تخم مرغ در گروه 
های جمعیتی مختلف دنیا و در داخل یک گروه 
جمعیتی خاص ارتباطی با کلسترول خون ندارد. 
همچنیــن در بروز بیماری های قلبی در افرادی 
که یک عدد تخم مرغ در هفته و کسانی که یک 
عدد تخم مرغ در روز استفاده می کنند، ارتباطی 
مشاهده نشده اســت. تغذیه با تخم مرغ نه تنها 
بر روی احتمــال بروز بیماری های قلبی عروقی 

اثری ندارد، بلکه باعث کاهش پاســخ التهابی در 
بدن می شود.

آنچه کــه موجب افزایش کلســترول خون می 
شــود، اسیدهای چرب اشباع به ویژه نوع ترانس 
اســت. تنها یک سوم اسیدهای چرب موجود در 
تخم مرغ از نوع اشباع بوده و کلسترولی هم که 
در اثر خوردن تخم مرغ در بدن تولید می شــود 

از نوع کلسترول خوب است.

ورزش - سلامت

مدیر روابط عمومی فدراسیون فوتبال:

درصورتعدمانجامالزامات،لیگآیندهبهتعویقمیافتد!

غاحتیاطکنند؟ چهافرادیبایددرمصرفتخممر

وزيــر ورزش و جوانان گفــت: ما در تمامی 
آمايــش  بخش هــای ورزش می خواهيــم 
سرزمينی را اجرايی کنيم و اين طرح می تواند 

هم افزايی را ميان دستگاه ها ايجاد کند.

بــه گزارش پایگاه خبــری وزارت ورزش و جوانان؛ 
کیومرث هاشمی در جلسه ستاد عالی طرح تدوین 
آمایش ســرزمین اظهار داشت: از همه عزیزانی که 
در راســتای اجرای این طرح تلاش می کنند، تشکر 
می کنــم. اینگونه جلســات می تواند در یک فضای 

تعاملانه ادامه داشته باشد.
وی ادامــه داد: تصویر مقام معظم رهبری در جمع 
دهنده  نشان  دانش آموزی،  والیبالیست  ورزشکاران 
نگاه ویژه  رهبری اســت که به ورزش و تربیت بدنی 
دارند و ما باید از این ظرفیت اســتفاده کنیم. نکات 
مقام معظم رهبری همیشه راهگشا بوده است و در 
طرح آمایش سرزمین قرار است عدالت ورزشی در 

همه حوزه ها صورت بگیرد.
هاشــمی با بیان اینکه طرح آمایش ســرزمین قرار 
اســت مانع تصمیمات سلیقه ای شــود، گفت: این 
طــرح می خواهد ورزش کشــور را از روزمرگی دور 
کند و امیدوارم این روند مســتمر باشد. همچنین 
می خواهیم این طرح فردمحور نباشــد و از سلایق 
شــخصی دوری کنیم و توسعه ورزش در تمام ابعاد 

آن انجام شود.
وزیــر ورزش و جوانــان تاکید کرد: مــا در تمامی 
بخش ها می خواهیم آمایش ســرزمین را داشــته 
باشــیم و این طــرح می تواند هم افزایــی را میان 
دستگاه ها ایجاد کند و خداراشکر این وضعیت میان 
دستگاه ها وجود دارد. امیدوارم طرح آمایش بتواند 

نقش نخ تســبیح را ایفا کند و اتفاقات خوبی را رقم 
بزند. او با اشاره به پیگیری هایی که باید درخصوص 
فضاهای ورزشــی صورت بگیــرد، گفت: ما اتفاقات 
خوبی را پس از انقلاب در ایجاد فضاهای ورزشــی 
داشته ایم. ما باید فضای قبل انقلاب را بررسی کنیم 
و طرح آمایش این مســاله را به طور کامل شفاف و 
روشــن می کند. طرح آمایش به خوبی از اقدامات 

صورت گرفته می تواند دفاع کند.
هاشــمی درخصوص ضمانت اجرایی طرح آمایش 
ســرزمین گفت: بحث ضمانت اجرایی مطرح شــد 
و برخی قوانین بوده انــد که ضمانت اجرایی ندارند 
اما اجرایی شــدن این طرح بســتگی به دفاع ما از 
این طرح است و این طرح را به عنوان یک موضوع 

علمی در اولویت قرار دهیم.
وزیر ورزش و جوانان افزود: افرادی که در این زمینه 

تحصیل کرده اند را بایــد مدافع این طرح کنیم. ما 
می خواهیم از همه ظرفیت ها استفاده کنیم تا ابعاد 
و چارچوب های مختلف این طرح روشن و ابهامات 
در سطوح مختلف برطرف شود. هاشمی اظهار کرد: 
تمام افرادی که می توانند درگیر این موضوع شوند، 
می تواند طرح را تشــریح کند تا مشکلات برطرف 

شود.
 مــا هیچ نمونه ای مثل طرح آمایش ســرزمین در 
سطح کشــوری نداشــته ایم اما اگر نمونه مشابهی 
حتی در ســطح منطقه ای وجود داشته باشد، باید 

از آن بهره ببریم
او با اشاره به توجه به استعدادهای پنهان در سطح 
کشــور و بررسی آن توسط آموزش و پرورش گفت: 
ما نباید از استعدادهای پنهان غافل شویم و باید در 
ارزیابی ها این مســئله مورد بررسی قرار بگیرد. در 

این زمینه آموزش و پــرورش می تواند کمک قابل 
توجهی داشته باشــد و معلمان ورزش، استعدادها 
را شناســایی کنند. ما بالای 30 هزار معلم ورزش 
داریم و باید از این ظرفیت اســتفاده کنیم. هاشمی 
تاکید کرد: اگر ما بتوانیم اتصالات مختلف با آموزش 
و پــرورش برقرار کنیم، طرح آمایــش می تواند به 
نتیجه مد نظر خود برسد. این طرح توسط آموزش 
و پرورش می تواند احیا شــود. وی خاطرنشان کرد: 
این سند تصویب شده است و به استان ها هم ابلاغ 
شده است و دستگاه های اجرایی باید نیروی انسانی 
لازم را داشته باشند. نیروی انسانی ماهر ما در حال 
حاضر در حال بازنشسته شــدن هستند و بنای ما 
این اســت که در هفته تربیت بدنی جلســه شورای 
عالی ورزش با حضور رئیــس جمهور پیگیری های 

لازم را در این خصوص صورت دهیم.
هاشــمی با اشــاره به اینکه باید گزارش های لازم 
درخصوص طــرح آمایش به مقام های بالاتر صورت 
بگیرد، گفــت: ما همچنین در بخــش رصد هم از 
جملــه طرح آمایش هم بایــد پیگیری های لازم را 
از طریق واحدهای مربوطه داشــته باشــیم و برای 
ریاست جمهوری و مقام معظم رهبری گزارش هایی 
درباره طرح داشــته باشیم و هر چه مقام های بالاتر 
از این طرح باخبر باشــند، اثربخشــی های بهتری 
صورت خواهــد گرفت. وزیــر ورزش و جوانان در 
پایان درخصوص توجه بــه موضوعات فرهنگی در 
طرح آمایش سرزمین گفت: از موضوعات فرهنگی 
غافل نشــویم و این موضوعات دغدغه مقام معظم 
رهبری و رئیس جمهور است و این مسائل در طرح 
آمایش حتما درنظر گرفته شود تا دغدغه ای از این 

بابت وجود نداشته باشد.

مدیــرکل دفتر آموزش و ارتقای ســلامت وزارت 
بهداشــت ضمن تاکید بر اهمیت ســلامت دهان 
و دندان و لزوم اولویت بخشــیدن به این موضوع 
در سیاســت گذاری های سلامت کشورها، در عین 
حال ارتباط بیماری های مزمــن دهان و لثه ها را 
با ســلامت مغز، قلب، دستگاه گوارش و حتی بروز 

برخی سرطان ها تشریح کرد.
دکتر فرشــید رضایی ، با تاکید بر اهمیت سلامت 
دهــان و دندان و با بیان اینکــه برخی افراد دهان 
را آینه تمــام نمای بدن می نامند، گفت: البته این 
تمثیل در تبیین جایگاه دهان در ســلامت بدن، 
بدون شــواهد علمی هم نیســت و امروزه دلایلی 
وجود دارد که نشان می دهند عدم رعایت بهداشت 
دهان نه تنها بــا بیماری های مختلف دندان و لثه 
و زبان همراه می شود، بلکه وضعیت سلامت دهان 
و دندان و بطور خاص میکروب های دهان می تواند 
به بیماری های مختلفی در مغز، قلب و سیســتم 
گوارشی و ســایر نقاط بدن انســان منجر شود و 
جالب تر آنکه در صورت وجود بیماری در ســایر 
نقاط بدن می توان نشــانه هایی از آن را در معاینه 
دهان بیماران مشاهده کرد. وی در این باره افزود: 
به عنوان نمونه مطالعه ارزشــمندی در ژاپن انجام 
شــده که ارتباط سلامت مغز و ســلامت دهان و 
دندان را نشــان می دهد. این مطالعه نشان داد که 
بیماری های لثه و دندان و از دســت دادن دندان 
در طول زمان به چروک شــدن و آسیب بخشی از 
مغز منجر می شود که در حافظه و یادگیری نقش 
دارد )هیپوکمپ(؛ یعنی همان قسمت هایی که در 
آلزایمر آســیب می بینند. درگذشته نیز تحقیقات 
دیگری رابطه نزدیکی بین بیماری ها و التهاب لثه 
و دندان از یک ســو و دمانس و مشکلات شناختی 

مغز از سوی دیگر را نشان داده بودند.
ë لزوم اولويت بخشيدن به سلامت دهان در 

کشورها
رضایــی گفت: در واقــع می توان چنیــن نتیجه 
گرفت که مســواک زدن و کشــیدن نخ دندان و 
رعایت ســلامت دهان و دنــدان فوایدی بیش از 
سلامت دهان دارد و بر روی سلامت ذهن و آینده 
شــناختی و عملکرد مغز ما تاثیرات مهمی خواهد 
داشت. بر اســاس مطالعات تصویربرداری چین و 

چروک های مغزی، بی دندانی ناشــی از پوسیدگی 
شــدید دندان ها و التهابات شدید لثه ها باعث افت 
عملکرد مغزی می شــوند؛ گویی که چند سال به 
سن مغز اضافه می شــود. مطالعه جالب دیگری از 
سوئد نیز نشــان داد که در مقایسه بین دوقلوها، 
فردی که قبل از ۳۵ سالگی به بیماری های التهابی 
شدید لثه مبتلا شــود یا دندانی را از دست دهد، 
در دهه های بعد خطر ابتلا به دمانس و فراموشی و 
مشــکلات شناختی در او، حدود ۴ تا ۵ برابر بیش 
تر از قل دیگری می شــود که لثه و دندان سالمی 
دارد و این مطالعه نیز شــاهد دیگری برای اهمیت 
توجــه به سیاســتگذاری و اولویت بخشــیدن به 

سلامت دهان در کشورها را خاطرنشان می دارد.
ë ارتباط ميکروب های بيماری زا در دهان با 

شکل گيری سرطان در روده 
وی در ایــن باره به ایســنا افزود: یکــی دیگر از 
بخش های بدن که نه تنها بر ســلامت دهان تاثیر 
دارد بلکه تحت تاثیر وضعیت میکروبی و ســلامت 
دهان و دندان اســت، سیستم گوارش و روده های 
بدن اســت. از نظر تنوع و تعداد میکروب رتبه اول 
به روده ها تعلق دارد و محیط دهان انسان در رتبه 
دوم و بالاتر از بقیه بخش های بدن قرار دارد. امروزه 
دهان شناســایی  در  بیماری زایی  میکروب هــای 
شده اند که علاوه بر ایجاد بیماری های لثه و دندان 
می توانند بعد از بلعیده شــدن به روده رفته و در 

روده انسان به شکلگیری و متاستاز سرطان کمک 
کنند. مدیــرکل دفتر آموزش و ارتقای ســلامت 
وزارت بهداشت ادامه داد: فوزوباکتریوم از دهان به 
روده رفته و به سلول های سرطانی روده می چسبد 
و موارد رشد دهنده سرطان را فعال می کند که به 
تکثیر و متاستاز سرطان در نقاط دیگر بدن منجر 
می شود. بنابراین مسواک زدن و کشیدن نخ دندان 
نه تنها به بهداشــت دهان و لثه ها کمک می کند، 
بلکه می تواند به سیســتم گوارشی و سلامت کلی 

بدن نیز کمک کند.
ë بيماری هــای دهــان و دنــدان و خطر 

سرطان های مری و معده و سکته ها
رضایی با اشــاره به مطالعه ای دیگر ادامه داد: در 
یــک مطالعه بزرگ بر روی ده ها هــزار نفر که به 
مدت حدود ۲۵ ســال تحت بررسی قرار گرفتند، 
مشخص شد کسانی که سلامت دهان ضعیف تری 
داشــتند و از بیماری های لثه رنــج می بردند ۴۰ 
تا ۵۰ درصد خطر ســرطان مری و سرطان معده 
در آنها در طول زمان بیشــتر از کســانی است که 
بهداشــت دهان و دندان را رعایت نموده اند. بین 
بیماری های دهــان و دندان و بیماری های قلبی 
عروقی و ســکته هم ارتباط نزدیکی وجود دارد و 
رسیدگی به بهداشــت دهان و دندان می تواند بر 
بیماری های قلبی تاثیرگذار باشد و کیفیت زندگی 
بیماران قلبی و ســکته را بهتر کند. وی همچنین 

گفت: بیماری های مزمن دهان و لثه ها بر پیدایش 
بیماری های عروق کرونر قلبی و سکته تاثیر دارند 
و در واقع در کنار عوامل دیگر بیماری ســاز قلبی 
ماننــد دخانیات، چربــی بالا و دیابــت باید عدم 
ســلامت دهان و دندان را هم مورد توجه قرار داد. 
بی دندان شــدن نیز بر بیماری های رگ های کرونر 
قلب تاثیر دارد. هنوز ســوالات زیادی نیز در پیش 
روی محققان وجود دارد که آیا بیماری های دهان 
و دندان بر پیش آگهی و سرنوشــت بیماران قلبی 
هــم بطور مشــخص اثر دارد و شــدت بیماری را 
نیز بیشــتر می نماید یا خیر؟ نتایج تحقیقات بشر 
این نکته را برای سیاســتگذاران بهداشتی کشور 
مشــخص می نماید که ســرمایه گذاری بر ارتقای 
ســلامت و توجه به عوامل خطر مشترک از جمله 
فعالیت بدنی کم، مصرف و تبلیغ دخانیات، غذای 
غیرسالم، چاقی، پرفشــاری خون و آلودگی هوا و 
افسردگی، می تواند دســتاوردهای متعددی برای 
ســلامت جامعه داشته باشــد و با توجه به هزینه 
اثربخشــی برنامه های آموزشی و مشارکت مردمی 
در این مسیر بهتر اســت به عنوان یک اولویت به 
موضوع آموزش بهداشــت و ترویج رفتارهای سالم 
نگاه شود. مدیرکل دفتر آموزش و ارتقای سلامت 
وزارت بهداشــت در بخش پایانــی صحبت هایش 
تاکید کــرد: همانطور که ژنتیک و کروموزوم افراد 
منحصر بفرد اســت؛ ردپای تاثیرات محیط زندگی 
انسان ها نیز بر ســلامت آنها منحصر بفرد است و 
قابل ردیابی در آزمایشــات خون و ادرار و بررسی 
موی فرد می باشد. سلامت انسان علاوه بر ژنتیک و 
رفتارها و عادات فرد تحت تاثیر فرهنگ و وضعیت 
اقتصــادی اجتماعــی و مقررات محیطی اســت 
کــه در آن زندگی می کنــد و در کنار کروموزوم 
منحصربفرد انسان امروزه اکسپوزوم منحصربفرد او 
نیز مورد علاقه محققان و ســلامت شناسان است. 
مداخلات ارتقا دهنده ســلامت با توجه نمودن به 
ظرایــف لایه های احاطه کننده انســان از خانواده 
و گروه های دوســتان و همکاران و همکلاســی ها 
تا لایه های قانون و فرهنگ، طراحی می شــوند و 
مشــارکت ســاختارمند مردم در ساخت محیطی 
حامی سلامت می تواند نتایج گرانقیمتی برای کل 

جامعه بهمراه داشته باشد.

سلامت

برای جلوگیری از تصمیمات سلیقه ای صورت گرفت؛

اجرای طرح آمایش سرزمینی ورزش 

ارتباط سلامت مغز با سلامت دهان و دندان

بانوی طلایی دوومیدانی:
 امیدوارم به مسابقات جوانان جهان اعزام شوم

دارنده طلای مــاده ۴۰۰ متر 
بامانــع جوانــان آســیا گفت: 
ورودی مسابقات جوانان جهان 
را کســب کردم که شــهریور 
مــاه در یکــی از کشــورهای 
آمریکای جنوبی برگزار می شود 
اما ممکن است به خاطر روادید 

در اعزامم مشکلی رخ دهد.
نازنین فاطمــه عیدیــان بانوی 
اظهار   ، تاریخ ســاز دوومیدانی 
کرد: در مسابقات جوانان آسیا 
در امارات توانستم در ماده ۴۰۰ متر بامانع به مدال طلا برسم و علاوه بر 
آن رکورد بزرگســالان و جوانان را ارتقا دهم. سطح رقابت ها خوب بود و 

در این رقابت ها چند ورزشکار توانستند ورودی المپیک را کسب کنند.
وی افزود: بیشتر کشورها همچون چین و ژاپن حضور داشتند اما رقبای 
اصلی من از چین تایپه و هند بودند. دو ســال گذشــته طلای نوجوانان 
آسیا را در کویت کسب کردم و پارسال در جوانان آسیا به نقره رسیدم و 
دوست داشتم به طلا برسم و در مسابقات داخل سالن آسیا در تهران نیز 

دو نقره در ۴۰۰ متر بامانع و ۴ در ۴۰۰ متر کسب کردم.
رکورددار دوی ۴۰۰ متر بامانع ایران عنوان کرد: در ســال گذشــته در 
انتخابی تیم ملی و نیز داخل ســالن آسیا )تهران(، تجربه خوبی به دست 
آوردم. زیرا تاکنون تجربه اینکه دوبار در ۴۰۰ متربامانع مســابقه بدهم 
را نداشتم و مسابقات آسیایی در تهران به روند موفقیت من کمک کرد.

وی ادامه داد: خیلی خوشحال بودم که در قهرمانی آسیا در امارات برای 
اولین بار در رده جوانان به مدال طلا رسیدم و می دانستم اگر نقره بگیرم 

ارزشی ندارد و انگار در رده هفتم یا هشتم قرار گرفته بودم.
عیدیان خاطرنشان کرد: هزینه های مکمل، تغذیه و کفش بالا است و هم 
من و مربی من نیاز به حمایت داریم و هر روز تمرین می کنیم و امیدوارم 
از این به بعد حمایت ها بیشــتر شود. الان هم مسابقات غرب آسیا را در 
عراق در پیش داریم. یک ســری مســابقات هم در قزاقستان قرار است 
برگزار شــود اما مهم ترین رقابت برایم جوانان جهان است که در یکی از 

کشورهای آمریکای جنوبی برگزار خواهد شد.
وی گفــت: من ورودی مســابقات جوانان جهان را کســب کردم که در 
شــهریور ماه برگزار می شود اما ممکن اســت به خاطر روادید در اعزامم 
مشکلی رخ دهد. مطمئن هستم اگر به این مسابقات اعزام شوم به فینال 

می رسم و عملکرد خوبی از خود نشان خواهم داد.
نازنین فاطمه عیدیان در جریــان برگزاری مرحله نهایی ماده ۴۰۰متر با 
مانع مســابقات دوومیدانی جوانان قهرمانی آسیا در دبی ضمن شکستن 
رکورد ملی جوانان و بزرگسالان برای اولین بار یک مدال تاریخی به رنگ 

طلا کسب کند.
این بانوی جوان موفق شــد با ثبت حد نصاب ۵۸.۸۶ ثانیه زودتر از سایر 
رقبای خود از دیگر کشورهای آسیایی از خط پایان عبور کند و مدال طلا 

این رقابت ها را به دست آورد.

با این خوراکی ها استخوان های بدن را تقویت می کنند

مبتلا  اســتخوان  پوکی  به  اگر 
هســتید، بایــد تــا جایی که 
می توانیــد آن دســته از مواد 
مغذی را که استخوان هایتان را 
و قوی می کنند مصرف  محکم 
کنید.اگــر به پوکی اســتخوان 
مبتلا هســتید، بایــد تا جایی 
که می توانید آن دســته از مواد 
مغذی را که استخوان هایتان را 
و قوی می کنند مصرف  محکم 
کنید. با پیــروی از رژیم غذایی تقویت کننده اســتخوان ها می توانید از 
اســتخوان هایی قوی و سالم بهره مند شــوید و به پوکی استخوان مبتلا 
نشــوید. اگر هم دچار این بیماری هســتید، باز هم می توانید با مصرف 

خوراکی های مناسب و البته در کنار ورزش، این مشکل را حل کنید.
سبزیجات حاوی ویتامین C هستند که با تحریک سلول های استخوانی، 
بافت های اســتخوانی تشــکیل داده و اســتخوان ها را محکم می کنند. 
سبزیجات سبز و زرد می توانند تراکم مواد معدنی استخوان ها را افزایش 

دهند.
۲. پروتئین :مصرف پروتئین به مقدار کافی برای داشــتن استخوان های 
سالم بســیار مهم است. در حقیقت ۵۰درصد اســتخوان ها از پروتئین 
تشــکیل شــده اســت. مصرف کم پروتئین از جذب کلسیم می کاهد و 
اســتخوان ها را ضعیف و شــکننده می کند. البته مصــرف بیش از حد 
پروتئین هم موجب افزایش بیش از حد کلســیم در استخوان ها و نشت 
آن به درون خون و اسیدیته شدن بدن می شود. هر روز باید در برابر هر 
کیلو وزن بدن، ۲ گرم پروتئین مصرف شود. مثلا اگر فردی ۵۵ کیلوگرم 

وزن دارد باید روزانه ۱۱۰ گرم پروتئین مصرف کند.
۳. کلســیم :کلسیم مهم ترین ماده معدنی استخوان است و بیشتر مردم 
باید روزانه ۱۰۰۰میلی گرم کلســیم مصرف کنند که البته این مقدار در 
زنان مســن به ۱۲۰۰ میلی گرم در روز می رســد. دانه ها، پنیر، ماست، 
ماهی های ساردین و سالمون، حبوبات و عدس، بادام، برخی سبزیجات 

برگدار مانند اسفناج و کلم پیچ و ریواس مملو از کلسیم هستند.
۴. مصرف مقــدار کافی ویتامین های D و kوجود این دو ویتامین برای 

داشتن استخوان های قوی بسیار ضروری است.
 ویتامین D به جذب کلســیم در اســتخوان ها کمک می کند و کمبود 
آن موجب کمبود کلســیم و ضعف در اســتخوان ها می شود. ماهی های 
پرچرب مانند ســالمون، ساردین، شاه ماهی و خال مخالی، گوشت قرمز، 
جگر و زرده تخم مرغ بــرای تامین ویتامین D مفیدند. ویتامین K هم 
با افزایش تولید پروتئین استئوکلســین، به تشکیل بافت های استخوانی 
کمک می کند. کلم پیچ، اســفناج، بروکلی، جگر گاو، مرغ، لوبیا ســبز و 
آووکادو سرشــار از ویتامین K هستند. علاوه بر کلسیم، منیزیم و روی 

برای تقویت استخوان ها مهم هستند. 
منیزیم موجب فعال شدن ویتامین D و افزایش جذب کلسیم می شود. 
شــکلات تلخ، آووکادو، آجیل، حبوبات، توفو، غــلات کامل و برخی از 
ماهی های چرب مملو از منیزیم هستند. همچنین مقدار کمی روی برای 
تشکیل مواد معدنی استخوان ها لازم است. گوشت قرمز، دانه ها، آجیل، 
شــکلات تلخ، لبنیات، تخم مرغ، غلات کامل، برخی از ســبزی ها مانند 

کلم پیچ و لوبیا سبز حاوی روی هستند.
با مصرف مواد غذایی اشاره شده در این مقاله می توانید استخوان هایتان 
را تقویــت کنید. البته فراموش نکنید که برای درمان یا پیشــگیری از 

پوکی استخوان باید از غذا های پرنمک پرهیز کنید.

خبر

کوتاه از سلامت
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رئیس هیات مدیره سندیکای صنعت برق با اشاره 
به اینکه ظرفیت های بســیار خوبــی برای صدور 
خدمات فنی و مهندســی در کشــور وجود دارد، 
گفــت: صــادرات خدمات فنی و مهندســی برای 
تحقق رشــد ۸درصدی اقتصاد ایران یک ضرورت 

است.
پیام باقری افزود: در ســالی که به نام جهش تولید 
با مشارکت مردم نامگذاری شده و نیز دیداری که 
فعــالان اقتصادی با مقام معظم رهبری داشــتند 

و با توجه به توصیه ایشــان که برای تحقق رشــد 
اقتصادی از ظرفیت بخش خصوصی استفاده شود، 
طبیعتا برای رســیدن به رشد ۸درصدی اقتصادی 
باید از همه ظرفیت هایی که در کشــور و در همه 
بخش ها وجــود دارد، چه داخلــی و چه خارجی، 
استفاده کرد. وی ادامه داد: یکی از این حوزه هایی 
که می تواند این هــدف را محقق کند و باید مورد 
توجه قرار بگیرد، صادرات خدمات فنی و مهندسی 
است. این فعال صنعت برق ایران خاطرنشان کرد: 

موضوع صادرات غیرنفتی که صدور خدمات فنی و 
مهندســی بخشی از آن است و ظرفیت های خوبی 
در این زمینه در کشــور وجود دارد. باقری گفت: 
توانمندی زیادی در صدور خدمات فنی و مهندسی 
هم در بخش شرکت ها و بنگاه های اقتصادی و هم 
مهندســان و متخصصان و مشــاوران بسیار قوی 
وجود دارد که ســال ها اســت این موضوع توسط 
این ها در حال انجام است واین موضوع در صنعت 
برق که از پیشگامان و پرچم داران صدور خدمات 
فنی و مهندســی است، خیلی بیشــتر است.عضو 
اتــاق بازرگانی ایران ادامه داد: صدور خدمات فنی 
و مهندسی می تواند ارزآوری و ثروت آفرینی خوبی 

برای کشــور داشته باشد، ضمن آنکه یک صادرات 
پایدار به جهت ارتباطی که با کشــور مقصد دارد، 

است.

اسدالله غلامپور :اصطلاحی در فارسی داريم 
که ميگويد جلو ضرر را هــر موقع بگيريم، 
ســود کرده ايم، اين ضرب المثل تا حدودی 
معادل جمله معروف سرخپوســتان است که 
را کنار بگذاريد، در  ميگويند: »اسب مرده« 
 Marketing( بازاريابی به آن نزديک بينی
Myopia( و در اقتصاد به اينگونه رفتار ها، 
 Sunk Cost( رفته  ســوگيری هزينه هدر 

Fallacy( می گويند. 

این چند اصطلاح در واقع بدنبال تبیین این موضوع 
هســتند که توجیه گری را کنار گذاشته و واقع گرا 
باشید، اسبی که مرده، دیگر زنده نمی شود، هزینه 
نگهداری »اســب مرده« خیلی زیاد است، نه تنها 
به شما ســواری نمی دهد، بلکه شما را به عقب هم 
می راند. این اصطلاحات آنقدر معروف هستند که 
در ادبیــات مدیریت به آن »تئوری اســب مرده« 

می گویند.
این اصطلاحــات میگویند آدم عاقل، بمحض اینکه 
متوجه شــد به اشــتباه راهی را طی کرده اســت، 
لاجــرم باید راه رفته را برگردد. در حالیکه انســان 
هــا به چیزی که برای آن، زمــان، پول، انرژی و یا 
احســاس هزینه کرده باشــند، می چسبند و حتی 
با درک این موضوع که انتخاب آنها اشــتباه بوده، 
دســت از آن نمی کشــند. این موضوع بدین معنی 
اســت که افراد تمایل دارنــد تصمیمات خود را به 
سمتی ســوق دهند که انتخاب های قبلیِ، آنها را 

تایید یا توجیه نماید.
این جهت گیــری باعث هدر رفتن بیشــتر منابع 
ارزشــمندی مانند مواد، زمان، پول، استهلاک و از 
رده خارج شــدن تجهیزات و کلا هزینه فرصت می 
شود. چه بسیار پروژه هایی که در شرکت ها تعریف 
می شود و با گذشــت زمان، مدیران به این نتیجه 
می رســد که پروژه مناســب نبوده است، اما همان 
مدیــران، بخاطر زمان، هزینه و انرژی که صرف آن 
شــده اســت، اصرار به ادامه کار و در نتیجه اتلاف 
بیشــتر منابع دارند. این یک مدل تفکر و تصمیم 
گیری غیــر منطقی می باشــد. نباید اجــازه داد 
هزینه های گذشــته روی تصمیمات منطقی بعدی 
اثر بگذارد. در اقتصــاد به این هزینه ها، هزینه های 

هدر رفته یا بازگشت ناپذیر نیز می گویند.
در صنــدوق هــای بازنشســتگی و شــرکت های 
دولتی، بررســی کنید و ببینید چند واحد »اســب 

مرده« وجود دارد. متاســفانه بسیاری از شرکت ها 
و صندوق های مذکور وقتی اســب شــان در حال 
مرگ می باشــد، بــاز رهایش نمی کنند، بیشــتر 
شــرکت های دولتی، نیمه دولتــی و خصوصی، به 
جــای ایجاد کیفیت وضع موجود و ارتقای مداوم و 
ســعی در غنی سازی محصول و رفع کامل مشکل، 
به ارائه محصولات و خدماتی مشــغولند که یا سود 
ده نیســتند، یا از تاریخ تکنولوژی شــان گذشته، 
یا زنجیره ارزش محصول تکمیل نشــده، یا قیمت 
های آن بســیار ناچیز گردیده و یا مشتریان از آنها 
استقبال نمی کنند و یا کلا فرآیند تولید آنها تغییر 
یافته است. در این حالت ها این شرکتها و سازمانها 
باید پیش از این برای توسعه محصولات و خدمات 
بهتــر و جایگزین، نوآوری اقــدام میکردند. بعنوان 
مثال وجود چندین شــرکت و طرح متانول ساز و 
بدون کارکرد در زنجیره ارزش پایین دستی در یک 
هلدینگ و ســعی در نگهداشــت این شرکت های 
زیان ده و یا بعضا راه اندازی نشده، مثالی از خطای 

تایید و یا عدم رهایی »اسب مرده« است.
اگر متانول ســازان به زنجیره ارزش پایین دســت 
خود طی حــدود پانزده ســال گذشــته، اهمیت 
میدادند، امروز میتوانســتند از »اسب مرده« پیاده 
و بســرعت بر اسبی چالاک، جوان و تازه نفس سوار 
 شــوند. هنوز هم فرصت نوآوری برای برخی از این 
شــرکتها کاملا از دست نرفته اســت. اما در کمال 
شــگفتی، بیشــتر آنها بجای پیاده شدن از »اسب 
در حال فوت و مــرده«، کارهای غیر معقول انجام 

میدهنــد. به این حالت، همچنیــن »خطای تایید 
خود« نیز می گویند. »خطای تایید خود یا خطای 
تاییــد )Confirmation Bias(« بــه حالتــی 
گفته می شــود که فرد تمایل دارد به دنبال شواهد 
و اطلاعاتــی برای تایید بــاور و نظر خود بدون در 
نظر گرفتن واقعیات باشــد و یــا حتی اطلاعات را 

به نحوی تفسیر نماید که نظر خودش تایید شود.
ظرفیت تولید متانول کشــور در چند سال اخیر از 
حــدود ۵ میلیون تن به بیش از ۱۴ میلیون تن در 
ســال رسیده و انتظار می رود طی ۵ سال آینده به 
بیش از ۲۵ میلیون تن برسد. این ظرفیت ایران را 
بعد از چین به دومیــن تولیدکننده متانول جهان 
تبدیل کرده اســت. اما بازار متانول ایران از حیث 
قیمت های جهانی و شرایط تامین خوراک، روزهای 
خوبی را تجربه نمی کند. از نظر تاریخی برنامه ریزی 
اولیه ســرمایه گذاری های جدید در تولید متانول، 
عمدتــا در دهه ۹۰ صورت گرفت؛ جهت گیری این 
حجم سرمایه گذاری گســترده برای افزایش تولید 
متانول کشــور از ۵ میلیون تــن تا ۲۵ میلیون تن 
در درجــه اول بر تــراز مثبت تولید گاز کشــور و 
قیمت های پایین گاز در آن ســال ها اتکاء داشــت 
که موجب شــده بود سرمایه گذاری های پیشین در 
این واحدها طی کمتر از ۳ ســال بازگشت سرمایه 

داشته باشد.
طی ســال های اخیر، تولیــد متانــول در جهان، 
در محــدوده ۹۰ میلیون تن بوده کــه با توجه به 
طرح های احداث کارخانه های جدید در این حوزه، 

به خصــوص در ایران، آمریکا و چین، ظرفیت تولید 
اســمی به محــدوده ی ۱۸۹ میلیون تن در ســال 
۲۰۲۵ خواهد رسید. با توجه به میزان تولید متانول 
و با مقایســه حجم تجارت جهانی این محصول با 
میزان تولید و مصرف آن، به این نتیجه می رســیم 
کــه حــدود ۳۵ درصد ایــن محصــول به صورت 
بین المللی تجارت می شود. میزان تولید متانول در 
منطقه خاورمیانه حدود ۲۵ میلیون تن بوده که ۲۲ 
درصد از تولید جهان را تشکیل می دهد، و در بین 
آنها ایران بزرگتریــن تولیدکننده این محصول در 
منطقه می باشد. قیمت این محصول طی سال های 
اخیــر بین ۱۵۰ دلار تا ۴۵۰ دلار به ازای هر تن در 
نوسان بوده و اکنون به کمترین قیمت خود همراه 
با عرضه ی زیاد رســیده اســت. عوامل مختلفی از 
جمله رونــق اقتصادی و افزایش مصرف در جامعه، 
قیمت گاز و تأثیــرات کوتاه مدت عرضه محصول و 
تورم ناشی از سیاســت های پولی بر قیمت متانول 
اثرگذار هستند. ضروری است یک استراتژی بسیار 
هوشــمندانه ای برای تعییــن تکلیف صادرات این 
حجــم عظیم از متانول و همچنیــن ایجاد زنجیره 

ارزش پایین دستی آن، تبیین شود.
این موضوع مشــارکت تمام متانول سازان را طلب 
می کند تا با همفکری یکدیگر موجب تقویت و نه 
تضعیف بازار شــوند. امید است با سیاست گذاری 
های صحیح و پرداختن بــه زنجیره ارزش متانول 
بتوان در راستای منافع کشور ایران اسلامی حرکت 
کــرد، در غیر اینصورت خیلــی زود باید در انتظار 
سرگذشت شرکت های بزرگ بین المللی همچون 
نوکیا، کداک و امثالهم باشیم. شرکت نوکیا را بیاد 
بیاورید، روزگاری بالاترین ســهم بازار گوشی های 
تلفن همراه را در اختیار خود داشــت، این ســهم 
بالا تا زمانی بود که گوشی های هوشمند به تدریج 
وارد بازار شــدند، اما شرکت نوکیا علی رغم دانش و 
ســابقه خود در این زمینه، بــه دلیل هزینه بالایی 
که برای تکنولوژی موجــود خود کرده بود، حاضر 
به تغییر تکنولوژی مذکور نشــد و به همین دلیل 
به راحتی بازار را از دســت داد و رقبا از او پیشــی 
گرفتند. همین اتفاق برای شــرکت کداک نیز افتاد 
زمانی کــه دوربین های دیجیتال وارد بازار شــدند، 
کداک تصمیم گرفت روی فیلم های عکاسی برای 
تولید عکس های با کیفیت، سرمایه گذاری را ادامه 
دهد ولی خیلی زود ورشکســته شد. جلوی ضرر را 

هر موقع بگیریم، سود کرده ایم.

عضو اتاق بازرگانی ایران:

صدورخدماتفنیومهندسییکضرورتاست

سرمایه  بازنشستگان قربانی پتروشیمی های زیان ده صندوق ها؛

راه کاهش مصرف بنزین؛ وقتی اسب شان در حال مرگ است، باز رهایش نمی کنند

تسهیل واردات خودروهای غیر بنزینی 

محمدحسین سیف اللهی مقدم 	
کارشــناس صنعت خودرو به بیان توضیحاتی درباره علت بروز ناترازی 
بنزین در کشــور پرداخت و گفت: یکی از راهکاری رفع ناترازی بنزین 

ورود خودروهای با آلایندگی پایین به چرخه مصرف است.
بابــک صدرایی کارشــناس صنعت خودرو ، درباره علــت بروز ناترازی 
بنزین در کشــور ما و راهکار حــل این ناترازی گفــت: اتفاقی که در 
ســال های اخیر در صنعت خودروسازی جهان رخ داده این است که به 
ســمت خودروهای با موتور پاک، بازدهی بالا و مصرف سوخت پایین و 

آلایندگی کم رفته ایم.
وی در ادامه بیان کرد: مســائل زیســت محیطی در تولید خودرو اگر 
جدی گرفته نشود برای تمام دنیا بحران ایجاد می کند. خودروهایی که 
در کشور ما تولید می شود پلتفرم های قدیمی دارد و موتورها آلایندگی 

بالاتری نسبت به خودروهای جدید دارد.
صدرایی توضیح داد: علاوه بر این مشــکل دیگر موجود در کشــور ما 
که باعث شــده مصرف بنزین بالا برود از رده خارج نشدن خودروهای 
فرســوده است. وی ادامه داد: خودروهای فرســوده در کشور ما حجم 
بالایــی دارند. اگر ما خودروی برقی هم به کشــور وارد کنیم ولی این 
خودروهای فرسوده و اتوبوس و مینی بوس های فرسوده را از رده خارج 

نکنیم تأثیری در کاهش مصرف بنزین و ناترازی ندارد.
این کارشــناس خــودرو توضیح داد: بــه همین دلیل مــا باید برنامه 
ریزی داشته باشــیم که خودروهای فرســوده و قدیمی و خودروهای 
تولیــد کننده آلایندگی را از چرخه مصــرف خارج کنیم و به جای آن 

خودروهای نو با انرژی پاک به چرخه مصرف وارد کنیم.
این کارشــناس خودرو بیان کرد: برای از رده خارج کردن خودروهای 
فرسوده هم مشکلات زیادی بر سر راه وجود دارد زیرا عمده کسانی که 
از خودروهای فرســوده استفاده می کنند شرایط مالی لازم را ندارند که 
از خودروهای جدید و با مصرف کم بنزین اســتفاده کنند و برای برون 

رفت از این شرایط باید دولت تصمیمی عاجل بگیرد.
وی با بیان اینکه حل نشــدن این موضوع به ضرر دولت است زیرا باید 
بودجه کلانی را صرف واردات بنزین کند افزود: دولت باید سوبسیدهایی 
به مردم بدهد تا از خودروهای برقی و هیبریدی اســتفاده کنند تا سبد 
سوخت متنوع شــود و همچنین خودروسازان داخلی را ملزم به تولید 

خودروهایی کند که مصرف پایینی دارند.
صدرایی ادامه داد: در کشور باید خودروسازان موتورهای با مصرف کم 
را تولید کنند. همچنین خودروسازان می توانستند موتورهای هیبریدی 
را روی خودروها نصب کنند تــا مصرف بنزین پایین بیاید و همچنین 
می توانســتیم از ســالانه یک و نیم میلیون خودرویی که وارد کشــور 

می شد بخشی از آن را صرف خودروهای هیبریدی کنیم.
این کارشــناس خودرو ادامه داد: البته تحریم ها و عدم برنامه ریزی در 
سطح کلان باعث شده که ما وابسته به پلت فرم ها خودرویی مربوط به 
دو تا سه دهه قبل باشیم و مرتباً آنها را تولید کنیم و خودروهای پاک 

بیشتر جنبه شوآف و نمایشی به خودش بگیرد.
وی ادامه داد: از سال های ۹۲ و ۹۳ پروژه های خودروهای برقی را داریم 
ولی تاکنون اتفاقی در این خصوص نیفتاده است. در شرایط فعلی کشور 
تولید خودروهای هیبریدی بهتر از برقی است و این خودروها می تواند 

جایگزین خودروهای بنزینی با مصرف بالا شود.

هدر رفت ۲۵ میلیون دلاری بنزین 

فاطمه صفری دهکردی 	

دبیر کل انجمن پالایش نفت کشــور گفت: با اطمینان خاطر می گویم 
ناترازی به علت مصرف بی رویه است.

ناصر عاشــوری دبیر کل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پالایش نفت 
کشور در نشست خبری با اصحاب رسانه با اشاره به برگزاری نمایشگاه 
نفت تصریح کرد: ما طی مدت ۴ روز برگزاری نمایشــگاه ضمن مذاکره 
با شرکت های داخلی و خارجی از جمله سازندگان و شرکت های دانش 
بنیان و دانشگاه ها تعدادی از تفاهمنامه هایی را که سال های گذشته به 
امضا رسانده بودیم؛ به قرارداد تبدیل می شوند و چه بسا تفاهم نامه های 

جدیدی با بانک ها و بیمه به امضا برسانیم.
وی ادامه داد: در این نمایشــگاه ۳ پنل با موضوعات برنامه ریزی برای 
تولید بــا کیفیت، تأثیر کاهش منابع مالــی در تکمیل پروژه و تهدید 

کاهش نیروی انسانی و نیروی متخصص برنامه ریزی کردیم.
به گفته دبیر کل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پالایش نفت کشــور 
در گذشته تنها متخصصان این حوزه مهاجرت می کردند و اکنون نیروی 

فنی در حال مهاجرت هستند که این مسأله تهدیدی برای ما است.
وی ادامه داد: حداقل پیشــنهاد دســتمزد خــارج از مرزهای ما ۶۰۰ 

میلیون تومان است در حالی که در کشور ۵۰ میلیون تومان است.
عاشــوری با اشــاره به اینکه ناترازی یکی از مســائل است که در همه 
عرصه هــا وجود دارد، اضافه کرد: برای ناترازی گازوئیل و بنزین دو نوع 
تفکر وجــود دارد؛ یکی ظرفیت افزایش تولید و دیگری دوگانه ســوز 

کردن خودروها و مصرف بهینه با همین میزان تولید ادامه دهیم.
وی ادامــه داد: مــن با افزایش ظرفیــت تولید مخالفتی نــدارم اما با 
پالایشــگاه های فعلی افزایش ظرفیت امکان پذیر نیســت. چرا که اگر 
تحریم ها وجود نداشت و سرمایه گذاری کافی صورت می گرفت ساخت 
پالایشــگاه مادر دســت کم به ۶ ســال زمان نیاز دارد ودر ۱۵ ســال 
اخیر مصوبات ساخت پالایشــگاه هایی وجود دارد که هیچکدام به ثمر 
نرســیدند. دبیر کل انجمن پالایش نفت کشور تاکید کرد: با اطمینان 
خاطــر می گویم ناترازی بنزین به علت مصرف بی رویه اســت. زیرا در 
مصرف رشدی داریم که نقشی در اقتصاد ما ندارد.چی با اشاره به اینکه 
هدر رفت انرژی بسیار بالاست خاطر نشان کرد: متأسفانه خودروهایی 
استفاده می شــود که تولید آنها مربوط به قبل از انقلاب است و آنطور 
که کارشناســان می گویند میزان هدر رفت بنزین در سال ۲۵ میلیون 
دلار است. وی با بیان اینکه دولت و مجلس باید به دنبال بهینه سازی 
ســوخت و کنترل مصرف باشند، اضافه کرد: اگر دولت تدبیری در نظر 
نگیرد بدون شــک تا دو ســال آینده در همه حوزه های انرژی ناترازی 

خواهیم داشت اعم از آب، گاز و بنزین با مشکل روبرو خواهیم شد.
دبیــر انجمن صنفی کارفرمایــی صنعت پالایش تصریح کرد: ریشــه 
ناتــرازی بنزین در بخش تولید نیســت بلکه ریشــه ناترازی بنزین در 
مصرف بی رویه اســت؛ ناوگان حمل و نقل کشــور هر سال روبه نزول 
است و خودروهای فرســوده هنوز در خیابان های کشور تردد می کنند 
و خودروســازی ما نیز بر اصول بهینه طراحی نمی شود و مصارف بالا، 
کار را به جایی رســانده که به جای اینکه قرار بود صادرات بنزین داشته 

باشیم، در سال گذشته حدود ۳ میلیارد دلار واردات بنزین داشتیم.
عاشــوری متوسط ظرفیت تولید روزانه بنزین در کشور را ۱۱۵ میلیون 
لیتر اعــلام کرد و گفت: این میزان از ابتدای دولت تغییر محسوســی 
نداشــته و تا پایان دولت هم تغییر محسوســی نخواهد داشت، چراکه 
از شــرکت ها و پالایشگاه های فعلی نمی توان انتظار رشد ظرفیت تولید 
داشــت، هرچند پروژه هایی در راســتای افزایش کیفی محصولات در 

پالایشگاه ها در حال اجرا است.

خبر
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ســه منبع آگاه اعــلام کردند اوپک پلاس ممکن اســت در 
صورت افزایش نیافتن تقاضای نفت، کاهش داوطلبانه روزانه 
۲ میلیــون و ۲۰۰ هزار بشــکه ای تولید نفت خود را پس از 
ماه ژوئن هم ادامه دهد؛ هرچند مذاکرات رسمی اعضای این 

ائتلاف هنوز آغاز نشده است.
اوپک پلاس از اواخر ســال ۲۰۲۲، هم زمان با افزایش تولید 
ایالات متحده و دیگر تولیدکنندگان غیرعضو و نگرانی درباره 
تقاضا به دلیل دست وپنجه نرم کردن اقتصادهای بزرگ جهان 
با افزایش نرخ بهــره بانکی، برنامه کاهش تولید نفت خام را 

اجرا کرده است.
نشســت بعدی اعضای اوپک پلاس قرار است روز یکم ژوئن 
)شــنبه، ۱۲ خرداد( به منظور تعیین سیاست تولید نفت در 

وین برگزار شود.
اوپک پــلاس هم اکنون تولید خود را روزانه ۵ میلیون و ۸۶۰ 
هزار بشــکه کاهش می دهد که معادل با ۵.۷درصد تقاضای 
جهانی اســت. اعضای اوپک پلاس ۳ میلیــون و ۶۶۰ هزار 
بشکه از این مقدار کاهش تولید را بر عهده دارند، که تا پایان 
ســال ۲۰۲۴ ادامه می دهند و ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه 
از آن هم از ســوی برخی اعضا به صــورت داوطلبانه کاهش 

می یابد، که پایان ژوئن منقضی می شود.
تنش ها در خاورمیانه ســبب افزایش قیمت نفت در ســال 
جاری شده، هرچند نگرانی درباره رشد اقتصادی و بالارفتن 
نرخ بهره بانکی هم بر قیمت نفت تأثیرگذار بوده است. قیمت 
نفت خام شــاخص برنت دریای شــمال روز چهارشنبه )۱۲ 
خرداد( به پایین ترین حد خود در هفت هفته گذشته رسید 

و با قیمت هر بشکه ۸۳ دلار و ۴۴ سنت معامله شد.
سه منبع از کشــورهایی که به صورت داوطلبانه عرضه نفت 
خــود را کاهش داده اند، از احتمال تمدید توافق کاهش خبر 

دادند.
به گفته یکی از این منابع، کاهش تولید ممکن است تا پایان 
ســال ادامه یابد، درحالی که منبع دیگــری اعلام کرد برای 
اینکه اوپک پلاس تغییــری در برنامه تولید خود ایجاد کند، 
به افزایش ناگهانی تقاضا نیاز است.الجزایر، عراق، قزاقستان، 
کویت، عمان، روســیه، عربستان ســعودی و امارات متحده 
عربی کشورهایی هســتند که تولید نفت خود را داوطلبانه، 

بیشتر از مقدار توافق شده کاهش داده اند.

احتمال تداوم کاهش تولید
 نفت خام اوپک پلاس
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باستان شناسان  کلنگ  که  بود  سال ۱۳۹۴ 
محوطه  و  در جنوب شــرق خوزســتان 
يکی  و  آمد  فرود  باستانی »چگاســفلی« 
ايران  باستانی  گورستان های  مهمترين  از 
با ۵ هزار گور ســر از خاک بيرون کشيد. 
به گفته  که  شــده  طراحی  کاملا  گورهای 
اين  باستان شناســی  هيات  سرپرســت 
محوطه باستانی با تشريفات خاص ساخته 
شده بودند. به طوری که برای نخستين بار 
در تاريخ بشر، باستان شناس ها با گورهای 

آجری ۶ هزارساله مواجه شدند.

گورهای آجری تنها کشفیات باستان شناسان در 
محوطه باستانی چگاســفلی نبود. جمجمه های 
خربزه ای در گورهای دســته جمعی و خانوادگی 
با شــیوه تدفین خــاص از دیگر کشــفیات این 
منطقه استراتژیک باستانی محسوب می شد که 
باستان شناســان را متحیر کرد. آنطور که عباس 
باستان شناســی  کاوش های  )سرپرســت  مقدم 
چگاســفلی( به ایلنــا می گوید: فقــط در یکی 
از گورها ۵۲ اســکلت شناسایی شــد و در گور 
دیگر ۱۲۰ اسکلت انســانی وجود داشت. با این 
وجود، این محوطه ارزشمند تاریخی در کارنامه 
باستان شناختی خود تنها ۴ فصل کاوش دارد که 
از ســال ۱۳۹۴ تا ۱۳۹۸ به طول انجامید. پس 
از آن نه کاوشــی در این محوطه صورت گرفت 
و نه این گورستان ارزشــمند باستانی به سایت 
موزه تبدیل شد. »عباس مقدم« سرپرست هیات 
باستان شناسی چگاســفلی، در رابطه با اهمیت 
تاســیس موزه چگاســفلی می گوید: سالهاست 
که برای تاســیس ســایت – موزه چگاسفلی و 
ســاماندهی حجم وســیعی از گورهای باستانی 
تلاش کرده ام، تلاشــی که متاسفانه هیچ گاه به 
نتیجه نرسید. او با بیان اینکه چگاسفلی ذخیره 
غنــی ۶ هزارســاله ایران اســت، ادامه می دهد: 
یک ثــروت و غنای فرهنگی به نام چگاســفلی 
داریم. این محوطه باســتانی، نقطه کانونی برای 
به حرکــت درآوردن بســیاری از فعالیت هــای 
اقتصادی منطقه اســت. به عبارتی نوعی تلنگر 
در ظــرف آب، شــما وقتی به ظــرف آب تلنگر 
می زنیــد شــعاع آن به تمــام دیواره های ظرف 
می رســد و چگاسفلی دقیقا دارای چنین ویژگی 
منحصربه فردی اســت. محوطه ای اگر هر جای 
دنیا بود، پیرامون آن حصار می کشیدند و نه تنها 
مطالعات باستان شناســی آن متوقف نمی شد که 
با حرکت چرخ های توسعه پایدار منطقه، اقتصاد 
آن هم رونق می گرفت. اما این محوطه ارزشمند 

هم اکنون به امان خدا رها شده است.

قائل  چگاسفلی  برای  اهميتی  مسئولان   ë
نيستند

مقــدم معتقد اســت، اگر به چگاســفلی توجه 
شــود مردم نه تنها به این محوطه که به ارجان 
و حفاظــت از آن هم اهمیــت می دهند. درحال 
حاضر مردم از اینکه مســئولان در این محوطه 
باستانی هیچ اقدامی نمی کنند، ناراحت هستند.

او می گوید: سال گذشــته جوانانی که دوستدار 
میراث فرهنگی بودند و به شــدت از این منطقه 
تاریخی محافظت می کردنــد طی تماس تلفنی 
با بنــده ابراز ناراحتی کردند که چرا مســئولان 
اهمیتی برای چگاسفلی قائل نیستند و حمایتی 
از مردم و دوســتداران میراث فرهنگی در جهت 
حفظ ایــن محوطــه نمی کننــد؟ در حالی که 
چگاســفلی یکی از بهترین مقاصد گردشــگری 
خوزستان اســت که در فاصله ۱۵ کیلومتری از 
دریای خلیج فارس قــرار گرفته و این ظرفیت را 
دارد که به قطب گردشــگری خوزستان تبدیل 
شــود. سرپرســت کاوش های باستان شناســی 
چگاسفلی می گوید: این محوطه باستانی نیازهای 
متعدد دارد. امــا درحال حاضر مهمترین نیاز آن 
تاسیس سایت موزه است که برای تاسیس سایت 
موزه کافیســت ایمان پیدا کنیم که سایت های 
تاریخی ثروت ما هستند نه دردسر! اگر صرفا در 
بخش گورســتانی چگاسفلی سایت موزه احداث 
کنیم شــک نکنید به خاطر اهمیت این گورها، با 
سیل گردشگر از نقاط مختلف ایران و دنیا مواجه 

می شویم.

ë چگاســفلی ويترينِ فرهنگِ شــوش و 
انشان

عباس مقدم با بیان اینکه سایت –موزه چگاسفلی 
باشد،  موزه خاورمیانه  اســتثنایی ترین  می تواند 
ادامه می دهد: گورستان باستانی چگاسفلی بسیار 
متمایز از گورستان های هم دوره خود است. این 
گورها کاملا طراحی شــده و با تشریفات خاص 
ساخته شده اند به طوری که برای نخستین بار در 
تاریخ بشــر، آجر را در گورهای باستانی مشاهده 
کردیــم. او می گویــد: در هــزاره پنجم پیش از 
میــلاد، یک اتفاق خاص در مغز انســان های آن 
زمان رخ داد که قوت گرفتن موضوعات مذهبی 
در جامعه انســانی ۶ هزار سال پیش بود. اتفاقی 

که تا آن زمان وجود نداشــت. مــردم آن دوره 
مــردگان خود را کف خانه ها دفــن می کردند و 
در همان دوره اســت که تصمیم به ایجاد مکانی 

گرفتند که مردگان خود را آنجا دفن کنند.
»آیا محوطه باستانی چگاســفلی دارای ویژگی 
خاص تدفین اســت؟« عباس مقدم در پاســخ 
به این ســوال می گویــد: در ایــران ۵ محوطه 
وجود دارد که شــاخصه های گورستان باستانی 
چگاســفلی را دارد. یکی از این محوطه ها شوش 
اســت که دمورگان اوایل قرن بیستم به حفاری 
آن پرداخت. محوطه دیگــر هکلان در کوه های 
ایلام است و محوطه آباد که در دشت زهره واقع 
شده اســت. نکته جالب اینجاست که در دشت 
زهره فقط چگاســفلی نیست. یک گورستان هم 
اخیرا به واســطه حفاری غیرمجاز کشف شد که 

دارای شاخصه های گورستان باستانی است.

ë وجود ۵ هزار گور تاريخی در چگاسفلی
این باستان شناس معتقد است: پراکندگی گورها 
در چگاسفلی بسیار زیاد است. هم اکنون نزدیک 
به ۵ هــزار گور تاریخی در ایــن محوطه وجود 
دارد و بــا توجه به محوطه ای که از نظر من یک 
نیایشــگاه اســت و در چگاســفلی آن را کاوش 
کردیــم، به نظر می رســد این محوطــه تاریخی 
از یــک مرکزیت سیاســی، اقتصــادی و آیینی 
برخوردار بوده است.  چراکه هم وسعت آن بسیار 
بیشــتر از دیگر محوطه هاســت و هم موقعیت 
منطقه و قرارگیری آن در نزدیکی خلیج فارس و 
برخورداری از تمام دستاوردهای فرهنگی شوش 
و انشــان، این منطقــه را دارای جایگاه تمدنی 
خــاص کرده بــود. مقدم می گوید: چگاســفلی 
نه تنها دریایــی از اطلاعات علمــی و داده های 
تاریخی و باســتانی برای باستان شناســان است 
که به نوعی آیینه عبرت هم به شــمارمی رود.  او 
می گوید: زمانی که در چگاسفلی درحال کاوش 
بودیــم مردم منطقه می آمدند و در کنار محوطه 
نماز می خواندند و بــرای آن ها خیلی جالب بود 
که انســان ها به زندگی پس از مرگ آگاه بودند 
و مردگان خود را به این شیوه تدفین می کردند. 
او می گویــد: با تمام اطلاعــات علمی موجود از 
محوطه چگاســفلی و رفت و آمدهایی که برای 
تاســیس موزه داشــتم هیچ اتفاقی بــرای این 
محوطه باســتانی و انتفاع مردم و جوامع محلی 
رخ نــداد. مقدم می گوید: ســال ۹۵ جلســات 
بسیاری با اســتاندار و معاونین خوزستان برگزار 
کردم و ساعت های زیادی از اهمیت این منطقه 
صحبت کردم. همان زمان معاون مالی و برنامه و 
بودجه استانداری ۵ میلیارد بودجه برای تاسیس 
موزه چگاســفلی اختصاص داد کــه با برکناری 
مدیر وقت تمام طرح ها زمین گذاشته شد و هیچ 

اتفاقی رخ نداد.

میراث فرهنگی

چگاسفلی دریایی از داده های تاریخی و باستانی است

بی اهمیتی محوطه های تاریخی برای مسئولان

 بدون شرح 

کاریکاتورکاریکاتور
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دره شمخال درگز؛ زندگی در طبیعت بکر و زنده
بین تمام مشــکلات و مصائب 
از  نقطــه ای  گاهــی  روزگار، 
زمیــن شــما را بــا طبیعت و 
خودتان آشتی می دهد و فکر و 
ذهنتان را روشن می کند. دره 
شمخال هم چنین خصوصیتی 
دارد. بــا آبِ زلال و هوایی پر 
سنگی  دیواره های  اکسیژن،  از 
حیرت انگیزش  سیمای  و  بلند 

به استقبالتان می آید و شما را در آغوش می کشد.
دره شــمخال از جذاب ترین جاهای دیدنی قوچان در خراسان رضوی 
اســت که اگر اهل طبیعت گردی باشید، می توانید یکی دو روزی را در 
این مکان بگذرانید. تفاوتی ندارد از مشهد به دره شمخال درگز بروید 
یا از هر جای دیگر، به هرحــال وقتی قدم در دره می گذارید از دنیای 

اطرافتان و شلوغی شهر جدا می شوید.
دره شمخال در قوچان، شمالی ترین شهرستان استان خراسان رضوی، 
واقع شــده است. برای رسیدن به آن باید از شهر قوچان، ۸۲ کیلومتر 
به سمت شهر مرزی باجگیران طی کنید. ورودی اصلی این دره از کنار 

روستای شمخال می گذرد.
دره روی نقشــه ۱۳ کیلومتــر طول دارد. امــا در واقعیت طی کردن 
مســیرهای پرپیچ وخمی عدد ۳۳ کیلومتــر را روی جی پی اس ثبت 

می کند.
دره شمخال درگز بین دیواره های بلند رشته کوه های شمخال محصور 
شــده اســت. اینجا مثلِ معروفِ »اگر به بالا نگاه کنید کلاه از سرتان 
می افتد« واقعیت پیدا می کند، زیرا طول دیواره های سنگی اطراف دره 

گاهی تا ۲۰۰ متر هم می رسد.
هرچه بخواهیم از زیبایی و ابهت محیط داخل دره بگوییم کم اســت؛ 
هر نقطه اش جاذبه  زیستی متفاوتی از زندگی انواع گیاهان و جانوران 

را به نمایش می گذارد.
رودخانه مسافرِ همیشگی دره شمخال است که گاهی هم صاحب خانه 
می شود و از طبیعت گردها پذیرایی می کند. سه رودخانه شارک قرچه، 
دربادام و شمخال از این دره می گذرند که گاهی از چشمه های طبیعی 
دره تغذیه می شوند و گاهی با ســرعت زیاد از ارتفاعات دره به پایین 

سرازیر می شوند.
آب به راســتی مایه حیاتِ گیاهان و جانوران داخل دره است. پوشش 
طبیعی جنگلی مثل گردو های وحشــی، زرشــک و تمشک حیوانات 
مختلف وحشی و اهلی و… شبانه روز از حیاتی  ترین عنصر دره یعنی 
رودخانه تغذیه می کنند. البته، دره با سخاوتمندی اش دسترسی به آب 

را برای مسافران هم راحت کرده است.
ë جاهای ديدنی اطراف دره شمخال

حــالا که تصمیم گرفته اید به دره شــمخال ســفر کنید، بد نیســت 
اطلاعاتی از این منطقه داشته باشید تا در سفر به دره از دیگر جاهای 
دیدنی خراسان رضوی هم بازدید کنید. کل شهرستان قوچان، به ویژه 

منطقه باجگیران، پر از جاذبه های گردشگری اکوتوریسم است.
البته بین پدیده های طبیعی گاهی مناطق تاریخی و قدیمی هم وجود 
دارد، اما جو غالب فضای این شهرســتان دره، کوه، بیشــه، جاده ها و 

آب وهوای کوهستانی است.
– منطقه گردشگری باجگیران

بعد از ثبت دره شــمخال به عنوان هفتمین دره زیبای جهان توجه به 
آن افزایش یافت. دره شــمخال همراه چندین دره و بیشــه و جاذبه 
توریستی دیگر جزء منطقه گردشگری باجگیران است؛ کوهستان های 
بلند، دره های ســبز، بازارچه  مرزی، محیطی کاملا توریستی و زیبا با 
امکاناتی مثل اقامتگاه های توریســتی و… بخشی از ویژگی های بارز 

منطقه گردشگری باجگیران است.
– روستای دربادام

روســتای دربادام یکــی از جاذبه های گردشــگری منطقه باجگیران 
اســت. روستایی جذاب و بکر پر از پدیده های طبیعی. این روستا قبل 
از شــمخال و تقریبــا ۶۰ کیلومتری قوچان قــرار دارد. از جاذبه های 
گردشگری این روســتا می توان به دره های طبیعی، مزارع کشاورزی، 

بیشه زارها، درختان بلند و آبشار های فصلی اشاره کرد.
– روستای شمخال

می توانید حدس بزنید که مشــهورترین جاذبه گردشگری این منطقه، 
روستای شمخال است که درست کمی قبل از دره شمخال درگز قرار 
گرفته اســت. روستایی جذاب و دوست داشتنی با مردمانی مهربان که 

همواره پذیرای مهمان  های خود از سراسر ایران هستند.
ë امکانات تفريحی دره شمخال

دره شــمخال و منطقه باجگیران میعادگاه عاشــقان طبیعت اســت؛ 
کســانی که انتظار مشاهده طبیعت بکر را دارند. این گوشه از ایران به 
دلیل دسترسی سخت، هنوز دست نخورده مانده است و می توان قابی 

به دور از دخالت انسان در آن مشاهده کرد.
– پیاده روی

هوای ســالم این منطقه فرصت خوبی برای پیاده روی و ورزش کردن 
مهیا کرده اســت. به طورکلی، برای مشــاهده شــگفتی های دره باید 
پیاده روی و صخره نوردی کرد و یا چند ســاعتی از روز را در یک بیشه 

سبز و زیر سایه یک درخت  کنار رودخانه گذراند.

سیری در ایران

نگاهی به فیلم »نوروز« ساخته سهیل موفق؛

ردپای اساطیر ایران در یک فانتزی رئال

نیره رضایی مطلق
منتقد سینما و تلویزیون

 فیلــم در حال اکران »نوروز« 
اولین اثر در تاریخ ســینمای 
کودک و نوجوان اســت که با 
محوریت بازســازی اســطوره 
نــوروز و غلبه نــور بر تاریکی 
ساخته شــده. این اثر با فرم و 
ســاختار جادویی و موزیکال به نوروز، آیین و رســوم، افسانه ها و 

اساطیر نوروزی می پردازد.
ســینمای کودک و نوجوان که در دهه ۶۰ و ۷۰ با آثار موزیکالی 
همچــون »گلنار«، »کلاه قرمزی و پســرخاله«، »گربه آوازخوان« 
و »دزد عروســک ها« فضای فانتزی و تخیلی ســینمای کودک را 
تجربه کرده، در سال های اخیر با مجموعه »آهوی پیشونی سفید« 
و »تورنا۲« جان گرفته اســت و با فیلم »نــوروز« می تواند فضای 
شادی را با قصه ای از دل اسطوره ها و آیین های ایرانی در سینمای 

ایران ترسیم کند.
»نوروز« در فضایی فانتزی و موزیکال با بازســازی شخصیت عمو 
نوروز و ننه ســرما برگرفته از نبرد اهورامزدا و اهریمن در اساطیر 
زردشتی برای اولین بار افسانه عمو نوروز را به تصویر کشیده است. 
ســفر عمونوروز از روز درختکاری شروع شــده و همراه با صبر و 
شــکیبایی ننه ســرما به روز ســیزده بدر در جنگل همیشه بهار 
می رســد. این سفر در فضایی شــاد، با تصاویر خوش آب و رنگ و 
جلوه های ویژه در هم آمیخته می شــود و نبرد اسطوره ای تاریکی 
و نور را در قالب شــخصیت های ملموس به تصویر می کشــد و در 
نهایت مخاطب کودک و نوجوان را با اســاطیر کهن سرزمین خود 
آشــنا کرده و تجربه تماشای فیلمی در فضای رئالیسم جادویی را 

رقم می زند.
ë بيان کهن الگو در ژانر کودک

سهیل موفق کارگردان »نوروز« که با ساخت فیلم های »شکلاتی«، 
»پاســتاریونی« و »دردسرهای شیرین« نشان داده که دغدغه کار 
برای کودکان دارد، با محور قرار دادن اساطیر کهن و آیین باستانی 
نوروز، فیلمی را با کمک شخصیت های ملموس و بازیگران شناخته 

شده ساخته که برای کودکان و خانواده ها راضی کننده است.
داستان فیلم از رســیدن نوروز خبر می دهد اما اهریمن در کمین 
اســت تا نوروز و بهــار را از بین ببــرد. عمو نوروز بــا بازی علی 
نصیریان در مسیر کلبه ننه ســرما )شبنم مقدمی( و جست وجوی 
حاجی فیروز )مهدی  هاشــمی(، دچار ســانحه می شود و طوفانی 
بزرگ آغاز می شــود. اما کودکان سرزمین ایران و فارسی زبان دنیا 
همــراه با هم به کمک عمو نوروز می آیند. نمایش جغرافیای نوروز 
و وجود بچه هایی از کشــورهای همســایه که این آیین باستانی را 
جشــن می گیرند به این نکته اشاره کرد که آیین نوروز هیچ مرزی 
ندارد و متعلق به همه فارســی زبانان است. به همین دلیل دردانه 
دختر تاجیکستان بیشترین کمک را به نامی پسر ایرانی که دارای 
جادوی نوروز اســت می کند و در کنار او جاسم پسرک عرب زبان 

هم با او همراهی می کند.

 My Week هر آنچه باید درباره ویژگی
در Google Photos بدانید

در   My Week قابلیــت 
تجربــه   Google Photos
تعاملی تری را در اختیار شــما 

قرار خواهد داد.
برای یک تجربــه تعاملی تر از 
آمــاده   Google Photos
شوید، زیرا تحقیقات جدید در 
مورد آخرین به روز رسانی این 
برنامه نشان می دهد که ویژگی 
شایعه شده "My Week" می تواند به شما و دوستانتان اجازه دهد 
که عکس ها و ویدیو های به اشــتراک گذاشته شده را "لایک" کنید 
که این تغییر بزرگی برای Google Photos به شمار می رود و به 
شــما کمک می کند تا خاطرات خاص خود را سازماندهی و بازیابی 

کنید.
از ماه فوریه، ویژگی My Week به عنوان روشــی جدید برای به 
اشتراک گذاشتن نکات برجسته زندگی روزمره شایع شده است، به 
گونه ای که این قابلیت امکان می دهد تا به جای ارســال عکس ها یا 
ویدیو های فردی به یک چت گروهی، مجموعه ای از بهترین لحظات 
خود در هفته گذشــته را ارائه و مســتقیماً برای مخاطبین انتخابی 

خود ارسال کنید.
ایــن ویژگی به موضوع لایک کــردن عکس ها و ویدیو ها ابعاد کاملًا 
جدیدی می افزاید، زیرا PiunikaWeb ارجاعات نمادین خاصی را 
به نمایش گذاشــته اســت که این عملکرد را پیشنهاد می کند، و به 
نظر می رسد که شــما می توانید با عکس ها و ویدیو های به اشتراک 

گذاشته شده توسط دوستان و خانواده خود تعامل داشته باشید. 
دفعه بعد که عکس یا ویدیویی می گیرید که ارزش اشــتراک گذاری 
را داشته باشــد، می توانید با استفاده از My Week به راحتی آن 
را در به روزرســانی هفتگی خود بگنجانید و عکس العمل های مثبت 

عزیزانتان را ببینید که این موضوع گوگل فوتو را جذابتر می کند.
به خاطر داشــته باشــید که "My Week" هنوز در دست توسعه 
است، و مشخص نیســت که گوگل چه زمانی به طور رسمی آن را 
منتشــر خواهد کرد، به علاوه، عملکرد آن ممکن اســت بین آنچه 
اکنون در کد موجود اســت و آنچه در واقع در هنگام انتشــار برای 

عموم گنجانده شده است، تغییر کند. 
این نگاه گذرای اولیه نشــان می دهد کــه Google Photos به 
دنبال تعاملی تر کردن تجربه اشــتراک گذاری اســت، که می تواند 
خطوط فاصله بین یک آلبوم عکس شــخصی و یک شبکه اجتماعی 

کوچک را برای نزدیک ترین حلقه شما محو کند. 
در هر صورت باید منتظر باشــیم تا ببینیم چــه زمانی این ویژگی 
راه اندازی خواهد شــد وکاربران Google Photos چگونه از آن 

استفاده خواهند کرد.

هنرهفتم

دنیای فناوری

نتایج یک تحقیق جدید نشــان داده است 
برنامه های کنونی برای حذف دی اکســید 
کربن با هدف محدود کردن گرمایش زمین 

کافی نیست.
تحقیقات جدید در دانشــگاه آنگلیا شرقی 
)UEA( نشان داده اســت که برنامه های 
کربن زدایی کنونی بــرای پیروی از اهداف 
توافقنامــه آب و هوایــی پاریــس با هدف 
محدود کردن گرمایش زمین به ۱.۵ درجه 
سانتی گراد کافی نخواهد بود، همانطور که 
 Nature در مطالعه منتشر شده در مجله
با  است.دانشــمندان  گــزارش شــده  نیز 
اندازه گیری »شکاف انتشار« بین برنامه های 
مختلف حفاظــت از آب و هوا و آنچه واقعاً 

برای رسیدن به این هدف مورد نیاز است، 
به این نتیجه رسیده اند.این مطالعه معتقد 
است که فاصله ای به میزان ۳.۲ میلیارد تن 

دی اکسید کربن )CO ۲( بین برنامه های 
فعلی جهانی برای حذف کربن از جو و آنچه 
که تا سال ۲۰۵۰ برای جلوگیری از بدترین 
اثــرات گرمایش جهانی مورد نیاز اســت، 

وجود دارد.
 از ســال ۲۰۱۰، آژانــس محیط زیســت 
ســازمان ملــل متحــد )UNEP( اندازه 
گیری های مشابهی را از این شکاف انتشار 
انجــام داده اســت، و تحقیقات دانشــگاه 
آنگلیا شــرقی، کــه عمدتاً بــر حذف دی 
اکســید کربن تمرکز دارد، نشــان می دهد 
که اگــر می خواهیم به حیــات خود ادامه 
دهیم، سیاســت آب و هوا نیازمند مقیاس 

بلندپروازانه تری است. 

نتایج یک تحقیق جدید اعلام شد؛

برنامه های مربوط به محدود کردن گرمایش زمین ضعیف است

دریچه علم

فصل نشا برنج در مازندران


